
 



 

Vážení občané, 

letošní rok je u konce s dechem a to je vhodné období k jeho bilancování, a rovněž vhodný čas 
pro hrubé představení roku příštího. Myslím tím samozřejmě představení roku 2008 po stránce 
záměrů města. Pojďme se proto nejdříve podívat na rok letošní. 

Objektivně nutno říci, že je řada problémů, které se nám doposud nepodařilo uspokojivým 
způsobem vyřešit nebo případně najít jejich efektivní řešení. Jedním z nich je postávání 
nejmenovaných individuí v centru města pod vlivem alkoholu a jiných návykových látek. 

Tyto osoby občurávající veřejnou zeleň na hlavní ulici nejsou zrovna pěknou vizitkou našeho 
města. Bohužel konzumace alkoholu na veřejnosti zakázána není, a tak se jen velmi těžko hledá 
řešení tohoto problému. Projednávání těchto osob v přestupkové komisi není řešením, neboť 
pokuty udělené takovýmto lidem jsou často nevymahatelné s ohledem na jejich nemajetnost. 

V oblasti údržby veřejných prostranství udělali zaměstnanci MěÚ Smiřice a brigádníci velký kus 
práce. V lokalitě mezi Dvoranou podél stadionu až k dvojdomkům se podařilo velmi výrazně 
zlepšit vzhled veřejné zeleně. Vymýcení a zpřehlednění terénu by obecně mělo eliminovat 
vytváření případných černých skládek. 

V oblasti údržby veřejných prostranství nejsme ještě zdaleka spokojeni se stavem 
kontejnerových stanovišť. V budoucnu bychom byli rádi, kdyby tato stanoviště byla od okolí 
odcloněna řekněme jakousi okrasnou stěnou či zelení. Zkrátka, aby tolik nehyzdila okolí. To je 
samozřejmě otázka peněz. V poslední době jsme museli důrazně intervenovat u firmy RUND 
pravidelnost svozů separovaného odpadu, neboť jejich nepravidelnost, byť v řádech dnů, nám 
způsobuje zahlcení těchto kontejnerů a jejich okolí poté působí přinejmenším velmi nevzhledně. 
V této souvislosti se na radě města rozvinula diskuze o efektivitě současného systému svozu 
odpadů, který bude v nejbližší době podroben podrobné analýze. Jsou zde signály, že by občané 
s dvouměsíční frekvencí svozů mohli mít tendence ukládat komunální odpad ze svých 
domácností ke kontejnerovým stanovištím komunálního odpadu na sídlišti Govorova, a rovněž 
zvláště v podzimním období evidujeme zvýšené procento znečišťovatelů ovzduší lokálními 
topidly na tuhá paliva, kteří jsou schopni pálit cokoli.  

Třetí oblastí je bezpečnost a její prevence, ať v oblasti prevence kriminality, tak v oblasti 
prevence bezpečnosti silničního provozu. 

Co se letos podařilo a jaké jsou plány? 

Školáci v učebnách staré budovy ZŠ nemusí již závidět svým spolužákům z nové budovy nová 
okna. Nákladem 2 mil. Kč byla v celé staré budově osazena nová plastová okna. 

Úspěšně jsme také letos uzavřeli projekt „Dostavba kanalizace Smiřice, Rodov a Holohlavy“, když 
jsme v červenci obdrželi doplatek dotace ze SFŽP ČR ve výši 1,8 mil. Kč. Tento doplatek se 
přiznává při dodržení všech původně stanovených podmínek projektu. 

Tato skutečnost nám otevřela cestu k vypořádání dalšího letitého problému, kterým byly 
nedořešené majetkové vztahy u některých pozemků, zvláště se pak jednalo o zahradu MŠ. 

V době, kdy jsme ještě kanalizaci neměli uzavřenu, jsme navrhovali Dřevotvaru směnu pozemků 
v jejich vlastnictví ve Smiřicích za naše pozemky v Rodově. Po uzavření kanalizace zastupitelstvo 
tento postup revokovalo a schválilo odkup těchto pozemků o výměře téměř 12 000 m2. V měsíci 
listopadu byla celková kupní cena ve výši 1,6 mil. Kč městem uhrazena a paní ředitelka 
Stoklásková si může oddechnout.  

Slovo starosty 



Tím, že jsme se takto s Dřevotvarem vypořádali, jsme eliminovali riziko případných složitých 
jednání ohledně územních a stavebních řízení v projektu zástavby Rodova. Pokud by se v případě 
původně plánované směny pozemků stal Dřevotvar vlastníkem části pozemků v Rodově, stal by 
se rovněž účastníkem řízení. Domnívám se, že takto uzavřená kauza byla rozumným řešením.  

Postupně jsme se dostali k projektu zástavby Rodova. Z projektové dokumentace je patrné, že by 
v oblasti po levé straně před Rodovem ve směru od Smiřic na 7 ha pozemku mohlo do 6 let 
vyrůst až 200 bytů. Jedná se o strukturu, obsahující viladomy o 3 bytech, dvojdomy, řadové 
domy a rodinné domy. Jedná se o projekt za více než 500 mil. Kč, který na základě výběrového 
řízení vyhrál koncern VCES.  

V druhé polovině roku byly také zahájeny práce na ložisku štěrkopísku za bývalým gigantem 
a město v říjnu obdrželo prvních 250 tis. Kč. V budoucnu počítáme s příjmem minimálně 750 tis. 
Kč po dobu 15 let. 

V druhé polovině listopadu rovněž zahájila stavební firma VALC výstavbu bytového domu na 
Palackého ulici, který by mohl být do konce příštího roku z větší části dokončen. Město plánuje 
odkup části bytového fondu v počtu cca 6 bytů. Ne však pro účely pronájmu osobám se sníženou 
platební morálkou, ale perspektivním rodinám. Tyto byty budou pronajímány za v místě obvyklé 
tržní nájemné s tím, že v budoucnu může být umožněn odkup těchto bytů do osobního 
vlastnictví.  

Před několika týdny jsme odkoupili pozemek od SK Smiřice v těsné blízkosti velkého stadionu, 
kde by v budoucnu měl vzniknout skatepark. A když budeme úspěšní se žádostí o dotace MV 
z programu prevence kriminality, tak by mohl být kompletně vybudován již v příštím roce 
nákladem cca 1,5 mil. Kč. 

V příštím roce by měla být rekonstruována křižovatka u Dvorany, na které se budeme podílet cca 
1,7 mil. Kč. Z důvodu prodloužení opravy mostu v Josefově, přes který je plánována objízdná 
trasa, nedošlo k zahájení prací již v letošním roce. 

Také chceme významným způsobem řešit posílení parkovacích kapacit na sídlišti Govorova 
a v centru města. V současné době se již zpracovává projektová dokumentace. 

Bezesporu nutností je pořízení nové hasičské cisterny v příštím roce. Myslím tím samozřejmě 
starší Tatru 815 za cca 2 mil. Kč, protože nové vozidlo za 5,5 mil. Kč je pro nás nedostupné.  

Snahu pokračovat v rekonstrukci ZŠ v příštím roce nemusím snad nijak rozvádět. Jistě dobrým 
krokem v oblasti školství v letošním roce bylo přestěhování DDM do budovy bývalé zvláštní školy. 

Domnívám se rovněž, že máme naději získat finanční prostředky na obnovu fasády zámecké 
kaple v příštím roce. No a v této oblasti ještě chvilku zůstaneme. Letos jsme za podpory MK 
vybudovali stálou expozici sochaře a medailéra pana Milana Knoblocha, čestného občana Smiřic, 
rodáka z Rodova. Tuto akci spolufinancovalo město částkou 850 tis. Kč. Tato expozice byla 
27.11.2007 otevřena a bude zpřístupněna veřejnosti v rámci prohlídek zámecké kaple. 

Rovněž je již připravena dramaturgie 5. ročníku velikonočního hudebního festivalu Smiřické 
svátky hudby 2008. To, že se jedná o již 5. ročník, o něčem svědčí, a skutečnost, že nad tímto 
ročníkem převzalo patronaci Ministerstvo kultury, to jenom dokládá. 

Stále se intenzivně věnujeme projektu cyklostezky po břehu Labe. Není to věc jednoduchá 
a velmi záleží na tom, jak celý proces nastartujeme. Bude to mravenčí práce, která by v roce 
2010 mohla přinést kýžené ovoce v podobě realizace této stavby v hodnotě cca 90–100 mil. Kč 
celkem. V k. ú. Smiřice je délka této cyklostezky odhadnuta na 3,5 km a objem investice v našem 
katastru se bude při dnešních odhadech pohybovat kolem 16 mil. Kč. 



Tento objem ani dlouhodobost přípravy nás neodradí. Těžbu písků jsme řešili 4 roky, výstavbu 
kanalizace rovněž, výstavbu bytového domu 2 roky a projekt Rodov je plánován na 6 let. Ovšem 
odkládat takovéto projekty do šuplíku by byla fatální strategická chyba. 

Vážení občané, 

závěrem mého článku mi dovolte, abych Vám všem před nadcházejícími svátky popřál hodně 
klidných chvil v kruhu rodiny a přátel, neboť to jsou skutečně nevyčíslitelné hodnoty. Jelikož 
s současné době Ježíšek bezesporu disponuje GPS navigací, tak jistě najde cestu i k Vám.  

Do příštího roku Vám přeji hodně štěstí pohody a vůbec vše dobré. Snad by jen mohl běžet 
poněkud pomaleji. 

Luboš Tuzar, starosta města 
 

           

 

Vážení občané, 

letošní rok se rychle blíží ke svému závěru a my se snažíme tak, jako mnozí z vás  zhodnotit, jaký 
byl.  

Jsem ráda, že se nám daří neustále zefektivňovat chod úřadu včetně administrativního zajištění 
jednání orgánů města. Náš systém vedení zápisů a usnesení z rady a zastupitelstva města byl 
oceněn pracovníky Krajského úřadu Královéhradeckého kraje a na krajské konferenci tajemníků 
jsem měla možnost náš postup prezentovat jako tzv. příklad dobré praxe. 

Úspěšně probíhá plánovaná personální restrukturalizace, veškeré pracovní pozice jsou 
obsazovány na základě výběrových řízení. Budovu úřadu průběžně modernizujeme – ještě letos 
bude dokončena rekonstrukce WC v obou podlažích, postupně dochází k výměně již 
nevyhovujících podlahových krytin.  

Usnesením zastupitelstva města č. 7/6/07 ze dne 25.10.2007 byl schválen Plán rozvoje sociálních 
služeb regionu Smiřice na období 2008–2010. Tento dokument je výsledkem téměř dvouleté 
snahy identifikovat potřeby uživatelů sociálních služeb, stanovit cíle a definovat opatření k jejich 
realizaci v rámci komunitního plánování sociálních služeb. Nyní připravujeme zapojení města do 
programu prevence kriminality na léta 2008–2011. 

Snažíme se město udržovat čisté a uklizené, což není vždy nejsnadnější. Ráda bych na tomto 
místě poděkovala za ochotu dobrovolníkům z řad občanů, kteří nám pomáhají – ať již natřením 
laviček či úklidem listí apod. Bohužel takových lidí je málo a naopak většinou musíme my všichni 
doplácet na nepořádek a vandalismus některých spoluobčanů včetně mládeže. 

Dovolte mi popřát všem klidné prožití předvánočního času, krásné svátky a hodně štěstí 
v nadcházejícím roce 2008. 

Mgr. Věra Hottmarová 
 

INFORMACE 

Upozorňujeme občany, že Městský úřad Smiřice bude v pondělí 31. prosince 2007 uzavřen. 
Posledním úředním dnem (7,30–11,30 a 12,30–17 hodin) v roce 2007 je tedy středa 
19. prosince. 
 

Slovo tajemnice 



 
 

ZPRÁVY Z RADNICE 
 

 

Z jednání rady města  za období září–prosinec 2007 

 RM s ohledem na dosavadní postup v oblasti rekonstrukcí chodníků, a s tím spojeného 
budování vjezdů k rodinným domům, schvaluje pro jednotlivé případy vybudování vjezdů 
u nově zkolaudovaných rodinných domů na náklady města. 

 RM projednala problematiku nedostatečné parkovací kapacity v lokalitě sídliště 
Gen. Govorova a střed města a pověřila starostu předložením smlouvy na vypracování 
projektové dokumentace nových parkovacích míst. 

 RM schválila s účinností od 11. 10. 2007 ceník služeb poskytovaných městem Smiřice dle 
předloženého návrhu.  

 RM projednala problematiku dopravní bezpečnosti na Palackého ulici a pověřila odbor 
správní a ŽP zpracováním návrhu řešení. 

 RM doporučila ZM ke schválení zapojení města Smiřice do městské úrovně prevence 
kriminality na léta 2008–2011 a zároveň doporučila ke schválení ustanovení pracovní skupiny 
prevence kriminality. 

 

Z jednání zastupitelstva města dne 6. 9. 2007 

 ZM Smiřice vzalo na vědomí podání odvolání proti rozsudku Okresního soudu v Hradci 
Králové ve věci žaloby paní V. Klůzové. 

 ZM Smiřice revokovalo usnesení č. 7/22/06 ze dne 15. 6. 2006. (záměr směny pozemků ve 
vlastnictví firmy Dřevotvar interiéry Hradec Králové za pozemky v Rodově, určené pro bytovou 
výstavbu)  

 ZM Smiřice schválilo koupi pozemků p. č. 203/1, 203/4, 203/6, 203/14, 203/19, 203/22, 
203/23, 203/25 a 203/29 v k. ú. Smiřice ve vlastnictví firmy Dřevotvar – interiéry Hradec 
Králové, v. d. v hodnotě 1.600.000,– Kč. (Na těchto pozemcích se nacházejí místní 
komunikace, zahrada mateřské školy a pod.)  

 ZM Smiřice schválilo změnu rozpočtu 2007 č. 4 a č. 6 

 ZM Smiřice schválilo změnu zřizovací listiny Domu dětí a mládeže, Smiřice, a to tak, že 
zřizovací listina se mění v sídle DDM Smiřice – vymazává se sídlo Smiřice, U Stadionu 15, 
PSČ 503 03 a novým sídlem je Smiřice, Palackého 205, PSČ 503 03. 

 ZM Smiřice projednalo možnosti dopravního propojení Trotina–Smiřice a pověřilo zastupitele 
V. Klůzovou a J. Hájka předložením návrhu řešení situace na 7. zasedání ZM. 

 ZM Smiřice schválilo umístění plynovodní a vodovodní přípojky na pozemku p. č. 683/2 
k. ú. Smiřice a pověřilo starostu podpisem smlouvy o věcném břemeni ve prospěch VČP 
Hradec Králové.  

 ZM Smiřice schválilo bezúplatný převod pozemků p. č. 287/4 o výměře 80 m2 a p. č. 307/3 
k. ú. Rodov o výměře 598 m2 z LV 1 – ČR na LV 10001 – Město Smiřice. 

 ZM schválilo realizaci akce Úprava křižovatky III/3089 a III/30810 s předpokládanou výší 
nákladů 1,5 mil. Kč a pověřuje Radu města zajištěním této akce. (úprava křižovatky u Dvorany 
bude realizována až v r. 2008) 

 



Z jednání zastupitelstva města  dne 25. 10. 2007 

 ZM Smiřice schválilo změny rozpočtu 2007 č. 7 a 9. 

 ZM Smiřice schválilo umístění  kabelového připojení veřejného osvětlení, provedení přeložky 
plynovodního potrubí a zařízení staveniště na pozemcích  st. p. č. 27/1, p. č. 69/1, p. č. 61/12, 
p. č. 61/13 a p. č. 781/3 k. ú. Smiřice  a pověřilo starostu podpisem smluv o věcném břemeni. 
(pozemky pro stavbu bytového domu na Palackého ulici) 

 ZM Smiřice pověřilo Radu města Smiřice rozhodováním o zřízení věcných břemen 
v případech realizace investičních akcí schválených zastupitelstvem města. 

 ZM schválilo koupi pozemku st. p. č. 430/3 k. ú. Smiřice o výměře 69 m2 a provozní budovy 
na pozemku st. p. č. 430/3 k. ú. Smiřice za cenu 189.082,– Kč. (Jedná se o budovu u hřiště 
v majetku společností VAK H. Králové – v objektu bude zřízeno sociální zařízení a šatny pro 
sportovce využívající hřiště.) 

 ZM neschválilo bezúplatný převod nemovitostí ve vlastnictví paní A. J. Městu Smiřice. (Městu 
byly nabídnuty pozemky – části pole na kraji města – pro další využití se jejich převod jeví jako 
neúčelný.) 

 ZM schválilo Plán rozvoje sociálních služeb regionu Smiřice na období 2008–2010. 
(Dokument je výsledkem dvouletého procesu komunitního plánování soc. služeb, 
připomínkovaly jej obce v našem správním obvodu a poskytovatelé pečovatelských služeb. 
Bez tohoto plánu bychom neměli šanci získat další dotace na pečovatelskou službu.) 

 ZM schválilo bezúplatný převod pozemků uvedených v příloze č. 3 zápisu z jednání ZM z LV 1 
– ČR na LV 10001 – Město Smiřice.  

 ZM schválilo Dodatek č. 2 ke Zřizovací listině Domu dětí a mládeže Smiřice. (dodatek řeší 
nakládání s majetkem DDM) 

 ZM schválilo vítězem veřejné zakázky „Nákup bytů pro Město Smiřice“ firmu VALC, s. r. o. se 
sídlem Pražská 13, Hradec Králové. 

 

Veřejné setkání občanů s představiteli města – 15. 11. 2007 

Přesnější titulek by zde měl být „Veřejné setkání občana s představiteli města“, neboť se zde 
potvrdil letitý „zájem“ ze strany smiřických o věci veřejné a o své město vůbec. Na setkání přišli 
pouze dva občané, ochotni s představiteli města diskutovat, přítomné byli dvě úřednice MěÚ 
a osm zastupitelů.  

Je jen škoda, že nikdo nenajde čas a odvahu sdělit své připomínky k chodu města, veřejnému 
pořádku a dalším tématům na tomto setkání, a případně i na zasedáních zastupitelstva.  

Ladislava Reichová 

 

 

 

Za období  srpen–říjen 2007 se ve Smiřicích narodilo  6 dětí – 4 holčičky a 2 chlapci.   

Dne 22. září 2007 se konalo v obřadní síni  MěÚ  Smiřice „Vítání občánků“, kterého se zúčastnilo 
celkem 11 dětí: 

 

Zprávy z matriky 



Lucie Lžíčařová, Filip Havel 
Tereza Seidlová, Adéla Žídková 
Kryštof Sladký, Adam Suchánek 
Kamila Hraníčková, Karolína Kopecká 
Lukáš Rozdolský, Samuel Patrik Plachetka 
Pavlína Hovadová 

Všem občánkům blahopřejeme! 

 

 
 

Z našich řad odešli 
(srpen–listopad 2007) 

v srpnu – Jan Stuchlík 
v říjnu – Jiří Knajfl, Jan Vašíček, Milan Čermák, Emílie Ziaťková, Ing. Jiří Pultr, Marie Holečková, 

Zdeněk Lelek  
v listopadu – Hana Šolcová, Josef Kožíšek  

Děkujeme všem pozůstalým, kteří nám dali souhlas s uveřejněním jmen do společenské rubriky. 
 

Sňatky 
(od srpna do 17. listopadu 2007) 

11.08.2007 obřadní síň MěÚ Petr Hnik – Ivana Melichárková 
  Zámecká kaple  Vratislav Síla – Ivana Jirková 

18.08.2007 zámecká kaple  Vladimír Černý – Pavla Dimtrová    

24.08.2007 obřadní síň MěÚ Michal Středa – Jiřina Košťálová 
  obřadní síň MěÚ Jiří Hladík – Izabela Makarovská 

25.08.2007 zámecká kaple  Pavel Prokop – Milena Nejedlá 
  zámecká kaple  Jiří Kudrnáč – Dana Fajčíková 

31.08.2007 Smržov, u koupaliště Marcel Kalous – Lada Rychtaříková 

01.09.2007 zámecká kaple  Karel Neugebauer – Milada Vyčichlová 
  zámecká kaple  Marcel Horňák – Iva Rubáková 

08.09.2007 obřadní síň MěÚ Luděk Špaček – Hana Schillerová 
  obřadní síň MěÚ Josef Hájek – Stanislava Turková 
  zámecká kaple  Václav Andrýs – Jana Černá 

14.09.2007 zámecká kaple  Tomáš Šrenk – Janka Zlonická         

22.09.2007    obřadní síň MěÚ  Jiří Hlaváček – Ivana Šrámková 

10.11.2007 zámecká kaple  Tomáš Wahle – Iva Hořínková 

10.11.2007 zámecká kaple  Milan  Kukal – Barbora  Taslerová  

17.11.2007 zámecká kaple  Tomáš Bořek – Eva  Kotonová        

Všem novomanželů blahopřejeme! 

 



Dne 20. října 2007 oslavili 50 let společného života manželé Květoslav a Alena Mengerovi, kteří  
si dali manželský slib 12. října 1957. Na přání manželů Mengerových se zlatá svatba konala 
v restauraci Dvorana. My jsme rádi vyhověli a nic neubralo na příjemné atmosféře a důstojnosti  
celého obřadu. Touto cestou ještě jednou blahopřejeme a do dalších společných let přejeme 
hodně zdraví a spokojenosti. 

Víte, že zámecká kaple Zjevení Páně byla otevřena 29. 5. 2002? První svatební obřad se zde konal 
10. 8. 2002 a od té doby zájem o svatební obřady narůstá. Nás to těší a zároveň vám chceme 
poskytnout malý přehled, kolik sňatků bylo celkem uzavřeno od roku 2002 ve Smiřicích. 

Svatební obřady konané v roce 2002  
MěÚ  Smiřice – č. p. 106  – 22 sňatků 
kaple Zjevení Páně   –  4 sňatky 
Kostel Husova sboru č. p. 268  –  1 sňatek 

Svatební obřady konané v roce 2003 
MěÚ Smiřice – č. p. 106  – 11 sňatků 
kaple Zjevení Páně   – 14 sňatků 

Svatební obřady konané v roce 2004 
MěÚ Smiřice – č. p. 106  – 21 sňatků 
kaple Zjevení Páně   – 10 sňatků 

Svatební obřady konané v roce 2005 
MěÚ Smiřice – č. p. 106  – 13 sňatků 
kaple Zjevení Páně   – 24 sňatků 

Svatební obřady konané v roce 2006 
MěÚ Smiřice – č. p. 106  – 18 sňatků 
kaple Zjevení Páně   – 33 sňatků 

Počet svatebních obřadů za rok 2007 Vám poskytneme 
v příštím vydání Zpravodaje. 

 

Svatební obřad se nemusí nutně konat pouze 
v obřadní síni Městského úřadu či zámecké kapli. 
Podle zákona o rodině může příslušný matriční 
úřad povolit snoubencům uzavřít manželství na 
kterémkoliv vhodném místě. Příkladem je svatba 
Lady Rychtaříkové a Marcela Kalouse – svatební 
obřad se odehrál 31. srpna 2007 na koupališti ve 
Smržově.  

 

 

Blíží se konec roku 2007 a před námi stojí rok 2008. Touto cestou vám všem přejeme příjemné  
prožití vánočních svátků a v novém roce 2008 hodně štěstí a pevné zdraví. 

Etela Koldrtová, matrikářka 

Pozn. – Jména jsou uveřejňována na základě souhlasu občanů, zákonných zástupců či pozůstalých 
v souladu se zákonem č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů, ve znění pozdějších předpisů. Děkujeme 
za poskytnutí fotografií použitých v tomto článku. 

8. září 2007 v Zámecké kapli vstoupili do 
společného života Jana Černá a Václav 
Andrýs. 



 

Dne 12. prosince 2007 uplyne deset let od tragické 
smrti naší maminky a babičky 
 

Květoslavy Vaškové, 
 

rozené Rohlenové z Holohlav, která by se 
28. prosince 2007 dožila 73 let. Stále vzpomínají 
děti Standa a Lída s rodinami. Kdo jste ji znali 
a měli rádi, vzpomeňte s námi. 
                  

Ludmila Hrubá, Náchod 
 

 

 

Plesová sezóna 2008 

5. ledna  Myslivecký ples (MS Smiřice) 

11. ledna  Myslivecký ples (MS Skalice) 

18. ledna  Myslivecký ples (MS Smržov) 

25. ledna  Myslivecký ples (OMS Hradec Králové) 

1. února  Myslivecký ples (MS Okrouhlík – Rusek) 

2. února  Ples Obecního úřadu Skalice 

8. února  Reprezentační ples (fa IDC-FOOD Újezd) 

9. února  Babský ples (Svaz žen Holohlavy) 

1. března  Reprezentační ples (TEROP Smiřice) 

8. března  Ples k 10. výročí otevření  KD Dvorana  (MěKS Smiřice)  

Začátky plesů jsou od 20 hod., ples MěKS Smiřice začíná již v 19 hod. 
Informace Vám budou podány na MěKS Smiřice, tel. 495 422 090. 
 

Na I. čtvrtletí 2008 Městské kulturní středisko  připravuje: 

24. února Pirátský dětský karneval  

10. března Velikonoční pohádka „Jak pan Slepička a paní Kohoutková malovali vajíčka“ – 
pohádka je určena dětem z MŠ, rádi uvítáme i rodiče s dětmi na rodičovské 
dovolené – začátky jsou v 9 a v 10 hod. 

15. března Taneční zábava (pořádá Myslivecké sdružení ve Smiřicích) 

27. března  Růže z Argentiny – vtipná a temperamentní opereta Járy Beneše. Je trochu 
bláznivá, ale nabízí řadu horoucích serenád a dobových šlágrů „made in první 
republika“. Hrají: Jan Přeučil, Jiří Štědroň, Ernesto Čekan a sólisté karlínského 
divadla: Lucie Černíková, Yveta Dufková, Václav Vostarek, Jan Počepický, Libor 
Žídek a další. 

Od 7. ledna 2008 opět přijímáme přihlášky do kurzu tance a společenské výchovy, které se 
uskuteční od září do prosince 2008. 

Ludmila Trávníková, MěKS Smiřice 

Kultura ve Smiřicích 



                       
 
 

 
 

 
 

 
 

1. koncert: středa 19. 3. 2008 v 19:00 hodin 

Vivat Vivaldi!    
  

Jaroslav Svěcený – housle  
Dana Vlachová – housle 
Julie Svěcená – housle 
Naďa Konvalinková – umělecký přednes 
Virtuosi Pragenses – komorní orchestr 

 

Slavnostní zahajovací koncert k výročí narození italského barokního velikána. 
 

2. koncert: čtvrtek 20. 3. 2008 v 19:00 hodin 

VVV eee lll iii kkk ooo nnn ooo ččč nnn ííí    sss eee ttt kkk ááá nnn ííí    žžž ááánnn rrr ůůů  
 

Dita Hořínková – zpěv 
Jaroslav Svěcený – housle 
Pavel Větrovec – klavír 

 

V průběhu večera zazní jak slavné melodie George Gershwina, Leonarda Bernsteina, 
Johna Williamse, Chicka Corey, tak originálně zpracované skladby J. S. Bacha, 
J. M. Leclaira či B. Martinů. 

                                                  

 

3. koncert: pátek  21. 3. 2008 v 19:00 hodin 

VVV eee lll iii kkk ooo nnn ooo ččč nnn ííí    ttt óóónnn yyy    sss mmm yyy ččč ccc ůůů  
 

Jiří Bárta – violocello 
Jaroslav Svěcený – housle  
Marie Synková – klavír 
 

Jeden z  nejlepších  violoncellistů  současnosti  se  představí  v tento  večer  jako  sólista 
i komorní hráč.  Zazní hudba J. S. Bacha, N. Paganiniho, J. Haydna a J. Suka.       

                                              

 

4. koncert: sobota 22. 3. 2008 v 11:00 hodin 

GGG aaa lll aaa kkk ooo nnn ccc eee rrr ttt    mmm lll aaa ddd ýýý ccc hhh    ttt aaa lll eee nnn tttůůů  
                

Jaroslav Svěcený uvádí talentované a nadějné interprety. 
 
 

5. koncert: sobota 22. 3 .2008 v 15:30 hodin 

VVV eee    zzz nnn aaa mmm eee nnn ííí    ttt rrr uuu bbb kkk yyy  
 

Miroslav Kejmar – trubka 
Jitka Navrátilová – cembalo 
Jaroslav Svěcený – housle 

 

Nádherný zvuk trubky zaplní Kapli Zjevení Páně ve skladbách G. F. Telemanna, 
G. F. Händela, Padre Martiniho, Clauda Gervaise a dalších. 

                                                     

 
 

5. ročník velikonočního hudebního festivalu 
19.–24. 3. 2008 

 

 

 

 

 

 



6. koncert: sobota 22. 3. 2008 v 19:00 hodin 

VVV III VVV AAA LLL DDD III AAA NNN NNN OOO    222 000 000 888    ---   PPPRRREEEMMMIIIÉÉÉRRRAAA 
    

Jaroslav Svěcený – housle 
Michal Dvořák – klávesy a keyboard 
Radim Hladík – kytara 

 

Unikátní projekt rockera Michala Dvořáka, houslového virtuosa Jaroslava Svěceného 
a jejich hostů (včetně bohatého arzenálu bicích nástrojů) představí hudbu A. Vivaldiho tím 
nejmodernějším multižánrovým způsobem. Na své si tak přijdou vyznavači klasické 
i rockové hudby. 

 

7. koncert: neděle 23. 3. 2008 v 15:30 hodin 

SSS vvv ááá ttt eee ččč nnn ííí    sss eee ttt kkk ááánnn ííí    ggg eee nnn eee rrr aaa ccc ííí  
 

Julie Svěcená – housle (13 let) 
Jaroslav Svěcený – housle  
Marie Synková – klavír 

 

Společný koncert otce a dcery Svěcených nabídne strhující hudbu N. Paganiniho, 
J. Brahmse, S. Prokofjeva a dalších autorů. 

 
 

8. koncert: neděle 23. 3. 2008 v 19:00 hodin 

GGG aaa lll aaa sss ooo ppp rrr ááá nnn  
 

Zdena Kloubová – zpěv 
Jaroslav Svěcený – housle 
Marie Synková – klavír 

 

Slavné árie G. F. Händela, W. A. Mozarta, G. Pucciniho, G. Verdiho a J. Masseneta  zazní 
v podání jedné z nejlepších současných českých sopranistek a sólistky Národního divadla 
v Praze Zdeny Kloubové. 

 

9. koncert: pondělí 24. 3. 2008 ve 13:00 hodin 

VVV eee lll iii kkk ooo nnn ooo ččč nnn ííí    sss lll aaa vvv nnn ooo sss ttt iii    sss ttt rrr uuu nnn  
   

Jaroslav Svěcený – housle  
Simona Stašová – umělecký přednes 
Komorní orchestr QUATTRO, dir. Marek Štilec 

 

Závěrečný  festivalový  koncert  nabízí  jak  sváteční   slovo, tak  sváteční  hudbu,  mimo 
jiné  i  J. S. Bacha, F. Kreislera a  O. Respighiho. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Předprodej vstupenek na sekretariátě Městského úřadu Smiřice 
 od 11. února 2008, tel. 495 809 010. 

www.festival.smirice.cz 
 



 

 

www.vinotekaucise.web365.cz 

PRAVIDELNÉ VÝSTAVY 

od 13.11.2007    Prodejní výstava keramiky 

Během 12 měsíců od otevření Vinotéky U číše zde proběhlo již 12 výstav, na nichž se prezentovali 
nejen umělci, odchovaní výtvarnou školou, ale i ti, kteří doposud vystavovali svá díla doma pouze 
pro své nejbližší.  

Pokud i Vy patříte mezi ty, kterým bylo do vínku dáno výtvarné nadání, ale prozatím svá dílka 
schováváte doma, můžete využít prostor vinotéky pro prezentaci svých děl. Od začátku prosince 
se výstavní plocha rozšířila o prostory klubu Vertigo, které si majitelka vinotéky pronajala.  

Máte-li tedy odvahu předvést nadání, které ve vás dřímá, neváhejte a domluvte si termín 
výstavy. Tato výzva patří i školám, které se chtějí pochlubit pracemi svých žáků.  

(lr) 
 

 

 

Celostátní akce Týden knihoven, která proběhla v Městské knihovně ve Smiřicích od 1. do 5. října 
2007 přinesla už dobře známou amnestii pro nepořádníky a nově se hlásící čtenáře či bazar 
vyřazených knih. V programové nabídce našeho knihovnického týdne se objevily i u dětí velmi 
oblíbené soutěže. Mladší žáci poznávali hrdiny a tvůrce kreslených seriálů a starší děti nám 
předvedly jak znají česká přísloví. 

Dnes je již zcela známou věcí, že knihovna není pouze místem, kde si můžete půjčit oddechové 
čtení, ale je institucí, která nabízí zdarma i přístup k internetu a využívání dalších elektronických 
informačních databází.  

Mezi podařené akce patřil i náš výlet s  žáky druhých 
tříd Základní školy Smiřice. Společně s dětmi a jejich 
třídními učitelkami jsme vyrazily do Dvora Králové. 
Prvním našim cílem byla VÝROBNA VÁNOČNÍCH 
OZDOB. 

Myslím, že všichni jsme se kochali tou křehoučkou 
nádherou a se zájmem sledovali složitou a náročnou 
cestu vánoční ozdoby, než se dostane na náš  
stromeček. Příjemně a vánočně naladěni, posilněni 
malou svačinkou, pokračovalo naše putování 

návštěvou SLAVOJSKÉ KNIHOVNY. Námi navštívené oddělení pro mládež mají rozděleno do tří 
častí podle věkových kategorií a tomu všemu dominuje sytě zelená čítárna s velkou nástěnnou 
tabulí. Tam se také všichni naši druháci zvěčnili a zanechali vzkaz tamějším čtenářům. Exkurzi 
jsme zakončili prohlídkou dílny, kde mají děti možnost samy vyrábět loutky. Pro dvě nově 
dokončené jsme dokonce pomáhali vymýšlet i jména. 

V útulném prostředí knihovny se nám moc líbilo a s pozváním královédvorských do naší knihovny  
jsme se rozloučili.  

Čtvrtletní bilance aneb v  knihovně se mlsalo  



   

Druháčci v dětském oddělení Městské knihovny SLAVOJ ve Dvoře Králové nad Labem 
 

Protože dětských čtenářů každým rokem ubývá, pokusily jsme se nečtenáře přilákat 
i prostřednictvím akce nazvané „KAŽDÁ KNIHOVNA NA VŠECHNO VÁM ODPOVÍ, V NAŠÍ 
KNIHOVNĚ NABÍZÍME I MOŽNOST OCHUTNÁNÍ CUKROVÍ“. Čtenáři dětského oddělení 
sestavovali kuchařku vánočního nepečeného cukroví, doplněnou originálními ilustracemi. 

Vítězné recepty pak byly vyzkoušeny a první středu v prosinci 
proběhla i ochutnávka. Věříme, že chutnalo dětem i dospělým 
a příjemné posezení u čaje či kávy nepřekazila ani plánovaná 
návštěva jednoho rohatého pekelníka, anděla a Mikuláše. Ten 
naděloval hodným a poslušným dětem sladkosti. 

Období adventu nám zpříjemnila návštěva našich druháčků 
a čtvrteční dopoledne 6. prosince proběhlo ve vánočně vyzdobené 
knihovně ve znamení soutěží, povídání a zpívání koled. Jako 
odměnu jsme pro děti připravily nejenom dobrůtky, ale měly  
možnost vybrat si i dáreček pod stromečkem. 

Všem čtenářům a návštěvníkům knihovny přejeme příjemné 
prožití vánočních svátků a hodně zdraví v novém roce. 

Ilona HUŠÁKOVÁ  a Leona ROUSKOVÁ 

 

 
 

 

O Mistrovi Milanovi Knoblochovi bylo na stránkách Zpravodaje psáno už několikrát. Dozvěděli 
jsme se zde mimo jiné o vřelém vztahu Mistra k Rodovu, ke Smiřicím a k celému zdejšímu 
regionu. Při posledním setkání s ním jsem se dozvěděl další dvě zajímavé momentky z jeho 
života.   

Zajímavé bylo např. Mistrovo vyprávění o tom, že v obecné škole říkal, že se narodil v Rodově. 
Učitelé si potom museli u jeho rodičů ověřit, že se ve skutečnosti narodil v Praze, kam se jeho 
rodiče ještě před jeho narozením z Rodova přestěhovali. Ještě jako mladý člověk navštěvoval 
Rodov, kam jezdil až z Prahy na kole. Do Rodova jezdí i během svého dalšího života. Také i proto, 
že jsou na zdejším hřbitůvku pochováni jeho předkové. O jejich hrob pečuje a nechal jej proto 

Mistr Milan Knobloch a Rodov 



opatřit velmi působivým a umělecky hodnotným náhrobkem. Mistra potkala trpká zkušenost 
dnešní doby. Nějací vandalové totiž náhrobek ukradli. Mistr proto musel objednat u kamenické 
firmy náhrobek nový. Potřeboval se sejít s mistry kameníky a vyrovnat se s nimi. Jel proto ve 
svém trabantu z Prahy do Rodova. Prakticky u cíle jeho cesty však do něho narazilo protijedoucí 
auto. Byl zraněn a z úrazu na hlavně byl zakrvácen on sám i celý vnitřek trabanta. Shodou 
okolností projížděla kolem sanitka. Její posádka poskytla Mistrovi první pomoc a chtěla ho 
převézt do nemocnice „na šití“. Mistr však vehementně odmítal jet do nemocnice a naopak 
tvrdil, že musí nutně na hřbitov. Posádka přičítala Mistrovo „nerozumné“ chování šoku a otřesu 
mozku. Po vysvětlení odvezla posádka sanity Mistra na hřbitov. Po vyřízení nutných záležitostí na 
rodovském hřbitově s kameníky byl odvezen k dalšímu ošetření do nemocnice. Zde ošetřující 
lékař upřesnil míru zranění s tím, že kdyby došlo k nárazu o 5 centimetrů jinak, mohlo by to 
dopadnout až tragicky. Mistr k tomu poznamenal: „Tak to jsem se vlastně podruhé narodil a jsem 
rád, že to bylo právě v Rodově!“ 

Aby Mistr dotvrdil svůj vztah ke zdejšímu regionu, rozhodl se věnovat městu sbírku ze své 
celoživotní umělecké tvorby. Za vydatné pomoci své paní Aleny Knotkové připravili k odvozu 
z Prahy do Smiřic velkou kolekci Mistrových prací od jeho mládí až po současnost. 

Město se rozhodlo umístit tuto sbírku 
v odpovídajícím prostředí. Nechalo proto 
restaurovat část prvního patra spojovacího 
krčku mezi kostelem a zámkem. Výstavní 
místnost sousedí s kostelem a je sem 
i z kostela přístup. 

V neděli 18. listopadu přijel Mistr se svou paní 
do Smiřic, aby zde byli účastni instalace 
exponátů do výstavní síně. Ve vitrínách bude 
možno vidět nejen konečná díla, ale i postup 
při jejich vzniku. Stejně však zde nebude vidět 
to, že konečné úpravě uměleckého díla velmi 
často předchází až stovka modelů. 

Obr. č. 1 zachycuje restaurovanou část spojovacího krčku mezi kostelem a zámkem, v jehož 
prvním patře bude výstavní síň s díly Mistra Knoblocha. Na plaketě je Mistrův autoportrét. 

 

 

Práce Mistra Knoblocha byly vyrovnány na 
několika velkých stolech a byly připraveny 
k výběru na výstavu. 

 
 

Mezi exponáty přivezenými z Prahy do Smiřic byly 
např. i bronzové plakety s portréty význačných 
osobností: Karla IV., Mikuláše Koperníka, Bohuslava 
Martinů, Jana Amose Komenského, Václava Havla 
a dalších. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

V úterý 27. listopadu se uskutečnilo slavnostní 
otevření výstavní síně. Lze věřit, že občané 
z Rodova, Smiřic i z okolí navštíví výstavu, aby mohli 
sami ocenit hodnotu vystavených děl. 

(mv) 

 

 

 

 

Slovo starosty 

Vážení spoluobčané, 

blíží se konec roku a my zúčtováváme, co jsme 
podle našich plánů – podle rozpočtu na rok 
2007 – udělali. Víme i to, co se nám 
nepodařilo a z jakých důvodů. 

Hlavním stěžejním úkolem byly přípravy na budování nové ulice Lipové, kde jsme žádali o dotace 
na třech ministerstvech. Získali jsme je pouze z ministerstva pro místní rozvoj. A to ještě na 
odvolání v měsíci srpnu. Jelikož byly dotace určeny pro rok 2007, museli jsme vyhlásit výběrové 
řízení a spustit začátek stavby ještě na letošní rok. 

Dalším naším úkolem byly přípravy na rekonstrukci čp. 36 – hospody. Rekonstrukci tohoto 
objektu jsme chtěli zahájit původně až po prodeji parcel v ulici Lipová. Z důvodu požadavku OHS 
Hradec Králové a jiných jsme pomalými kroky rozjeli rekonstrukci dříve. 

Dále jsme měli v plánu opravu lávky kolem rybníka k Černožicím, kterou jsme ve spolupráci s obcí 
Černožice zvládli. Nahnilé fošny na lávce jsme vyměnili za pozinkované děrované rošty, zábradlí 
bylo opraveno a natřeno. Povolení k užívání lávky nám stavební odbor Smiřice prodloužil 
o dalších 10 let. 

Zprávy z Obecního úřadu Holohlavy  

Mistr Knobloch se osobně zúčastnil výběru exponátů 
pro výstavu. 
 

Prvním exponátem již umístěným ve výstavní síni 
byla busta W. A. Mozarta.   



V letošním roce se nám podařilo opravit jen málo chodníků. V plánu jsme měli úpravu chodníku 
z ulice Jabloňové až k Brodku. Vzhledem ke stavebním úpravám (elektropřípojka k p. Adámkovi 
a prodloužení STL plynovodu u p. Šrámka), které se protáhly až do října 2007, k úpravě chodníku 
nedošlo. Rovněž úpravy mlatového chodníku u kostela nebyly provedeny, protože na kácení 
zdejší proschlé lípy došlo až na konci října. 

V ulicích Zadní a Dlouhá za státní silnicí jsme provedli s Východočeskou energetikou rekonstrukci 
rozvodů elektro, veřejného osvětlení a rozhlasu. Doufejme, že se nám v příštím roce podaří 
naplánovat s VČE dokončení elektrorozvodů v celé obci. 

Boží Muka se dočkala opravy 
Mikoláš Aleš by opět mohl oživovat perokresbou českou krajinu štíhlým sloupem, na němž je 
hranol s křížkem a s letopočtem 1631. 

V naší kronice se často o sloupu psalo. Například: ,,Boží Muka se postavila před starobylou 
hospodou Hodkovických, později Kamila Kučery, či Voženílkova mezi lipami a 11. července 1880 
byl sloup vysvěcen děkanem Aloisem Nývltem.“ Ve 20. letech minulého století byla Boží Muka 
z důvodu možného poškození při vysoké frekvenci provozu na silnici přemístěna na dnešní 
„klidné“ místo u hlavní silnice, kde měla zkrášlovat krajinu. 

Opak je pravdou. K prvnímu poškození památky došlo podle obecních záznamů v listopadu 1985, 
kdy automobilista Boží Muka rozrazil na šest kvádrů a z místa nehody ujel. K druhému poškození 
došlo v roce 1996 a konečně k dalšímu poškození automobilovým provozem – v pořadí už třetím 
– došlo v lednu tohoto roku. Domníváme se, že bychom měli pouvažovat o tom, zda bychom 
barokní pískovcovou památku, vedenou pod č. 30247/6-609 na Ministerstvu kultury, neměli 
přestěhovat na původní místo. 

Návštěva z Královéhradeckého biskupství 
31. října letošního roku navštívil naši farnost Mons. Josef Kajnek při příležitosti pětileté vizitace – 
jednalo se o kontrolu celé farnosti – evidence, zápisy aj. včetně kostelů, které pod holohlavskou 
farnost historicky patří – to jsou kostely v Sendražicích, Lochenicích, Hořiněvsi a Žíželevsi. Celá 
návštěva byla zakončena mší svatou – při které celebroval náš pan farář Th. Mgr. Miroslav Fas 
MSF, dále kaplan Erhast Osman Cik a jáhen Česlav Křížala z řádu Františkánů. 

Po skončení bohoslužby se konalo posezení v aule fary, kde v debatě s farníky z jednotlivých 
našich blízkých kostelů jsme si vyříkávali problémy, které kde jsou. Samozřejmě převažovaly 
ekonomické problémy, které mají kostely v celé republice. 

Na závěr mi dovolte, abych jménem členů zastupitelstva obce popřál všem občanům krásné 
a spokojené svátky vánoční, mnoho zdraví a úspěchů v roce 2008. 

Miloš Malínský, starosta obce 

 

Zprávy z mateřinky v Holohlavech 

Nepřipadá mi to až tak dávno, co jsem psala článek o dovolených a prázdninách. Kde že ten 
sluníčkový čas je… Venku jsou zbytky sněhu (tedy alespoň, když vznikají tyto řádky), první mrazy, 
sluníčko – no žádná sláva, ukáže se spíš jen sporadicky, asi abychom věděli, že existuje. Podle 
kalendáře je podzim, ale venku to vypadá, jako kdyby panovala zima. Aby s tou přicházející zimou 
nezamrzla dobrá nálada, snažíme se ve školce přijímat počasí tak, jak je a využít každé období jak 
nejlépe umíme. Věřte, na smutnění po sluníčku není čas. 



Asi pro většinu z vás není novinkou, že mateřské školy a nyní i základní školy již nějaký ten rok 
pracují podle školních vzdělávacích programů, které si samy vytvoří. Představy, že mateřinky jsou 
jen na hlídání dětí, jsou snad minulostí. Každá škola má vytvořenou svou koncepci a má 
stanovené priority, co se očekává od dětí, které z jejich zařízení odejdou. Tyto tzv. výchozí 
kompetence jsou stanoveny ve školním vzdělávacím programu a vycházejí z rámcového 
vzdělávacího programu daného MŠMT ČR.  

Protože máme velmi rádi barvy, nazvali jsme náš školní vzdělávací program Duhový rok. Každý 
měsíc je připraven mimo jiné pro děti minimálně jeden celoškolkový projekt.  

Od září do současnosti se konaly již dva „barevné“ dny – Červený a Oranžový. Děti mají za úkol ve 
vyhlášený  barevný den přijít v oblečení v odpovídající barvě a učitelky si pro ně připravují 
zábavné dopoledne se soutěžemi, kde si děti prověří úroveň svých schopností a dovedností, 
sebejistoty a odvahy přiměřeně svému věku. Zmiňuji soutěže, ale vězte, že nesoutěžíme, 
abychom zjistili kdo je ten nej…, ale pro legraci a zábavu. Nevyhlašujeme vítěze, protože vítězi 
jsou všichni, kdo se zapojili. Každý přece vyvinul tu nejlepší snahu podat co nejlepší výkon, tak si 
zaslouží pochvalu a malou odměnu. Odpadají smutné výrazy a zklamání, děti samy jsou naopak 
schopny v pohodě zhodnotit každý svůj výkon, co komu dělalo obtíže, kde se trošku bály a kde 
naopak byly v pohodě a úkol zvládaly „levou zadní“. Kromě těchto barevných dní jsme přivítali 
podzim opečením brambor v popelu, ve spolupráci s obecním úřadem v Holohlavech pak 
Drakiádou (fotografie z této akce jsou na webových stránkách obce). 

Jelikož jedním z bodu koncepce Mateřské 
školy Holohlavy je zapojení rodičů do života 
školy, snažíme se vymýšlet také různé akce 
pro ně a jejich děti. Byly využity darované 
ozdobné tykvičky, rodiče si je spolu s dětmi 
rozebrali a doma vytvářeli veselé postavičky, 
ze kterých vznikla nádherná podzimní – 
a hlavně veselá – výstava.  

Se staršími dětmi jsme podnikli výjezd vlakem 
do Hradce Králové na vzdělávací program 
Ekologického centra Sever, kde se děti na 

pohádkovém příběhu o Krtečkovi seznámily se zpracováním lnu a vyrobily si vlastní ubrousek 
s potiskem. Bez pomoci rodičů, kteří jeli jako pomocný dozor, bychom museli volit jako dopravu 
autobus. Ale takto, jet vlakem a ještě trolejbusem, ke všemu se školkou, to je přece taky malé 
dobrodružství. Obzvlášť pro ty děti, které takto jezdí jen vzácně nebo vůbec.  

Děkuji paní Holečkové a Rybové, které se psy Ronym a Ambrou docházejí pravidelně mezi nás na 
canisterapii. Dětem se velmi líbí, máme s ní velmi dobré zkušenosti, proto je také součástí 
celoročního školního programu. 

V současné době začínáme připravovat akce spojené s adventními svátky – no znáte to: Barbora, 
Mikuláš, vánoční chystánky… Taky plánujeme na začátek prosince odpolední tvořivé dílny pro 
děti a rodiče, školku navštíví pracovnice Ekologického centra s programem pro velké děti a pak 
ještě jedna divadelní společnost s hudební pohádkou. To vše završí vánoční besídka a jeden 
barevný den – jak sami vidíte, nudit se nebudeme. 

Vám, dospělým čtenářům Zpravodaje, přeji také, abyste se nenudili – ne že byste neměli co 
dělat, předvánoční shon známe všichni. Ale abyste v tom spěchu, práci a starostech našli chvilku 
času sami pro sebe, pro svoje záliby, alespoň malé zklidnění, setkání s vám příjemnými lidmi, 



zkrátka dali si ještě před Vánocemi takový malý dárek pohody a přibrzdění v tom shonu. Aby se 
vám nevytratila ze života radost.  

Chtěla bych poděkovat všem pracovnicím naší mateřinky za jejich práci a hlavně přístup k dětem, 
že se cítí pohodově a spokojeně, rodičům za jejich vstřícnost a ochotu spolupracovat a zapojovat 
se do všech těch školkových „bláznivin“, dále všem sponzorům za jejich podporu, zaměstnancům 
Obecního úřadu a zastupitelům obce Holohlavy za velmi dobrou spolupráci a vstřícnost při řešení 
problémů.  

Jim a také vám přeji příjemné prožití vánočních svátků, v novém roce 2008 hlavně dobré zdraví 
a to ostatní ať jde tak, jak nejlépe bude moci. 

Renáta Smotlachová, ředitelka Mateřské školy v Holohlavech 

 

 

 

Plavání 

S příchodem nového školního roku se žáci 2.–4. ročníku 
opět těšili na pokračování plaveckého kurzu, který bývá 
již tradičně zahájen hned začátkem září. Po dobu tří let 
každá třída projde opakovaně plaveckým kurzem, takže 
malí nezkušení druháčkové se postupně zdokonalí 

v plavecké přeborníky, kteří ve čtvrtém ročníku plavou znak, prsa – a to i pod vodou – a zvládnou 
různé skoky. Už po několik let jezdíme do plaveckého areálu v Dobrušce a nemůžeme si toto 
klidné, pohodové a příjemné prostředí vynachválit. 

Dějepisné exkurze 

Tak jako každý rok jsme na podzim uskutečnili dvě dějepisné exkurze. Dne 18. září se rozjely 
sedmé třídy do Galerie antického umění v Hostinném. Součástí exkurze byla návštěva podniku 
Vánoční ozdoby ve Dvoře Králové. Téhož dne se šesté třídy zúčastnily vynikajícího programu 
v Centru experimentální archeologie v  nedalekých Všestarech. Zde si žáci mohli ve zbudované 
pravěké osadě vyzkoušet mletí obilí, práci s primitivní sekerou, tkaní, obdělávání půdy. 

Divadlo v angličtině 

Ve čtvrtek 18. října měli žáci 4.–9. tříd možnost otestovat své znalosti anglického jazyka během 
dvou představení divadelní společnosti The Bear Educational Theatre. Herci, rodilí mluvčí 
anglického jazyka, zde v rámci svých vystoupení vyučují angličtině. Obě představení měla 
vysokou úroveň, byla zábavná, živá, herci s našimi žáky komunikovali a zapojovali je do svých 
scének. 

Dušičky a Halloween 

Ve středu 31. října prožila třída 5. B projektový den Halloween. Den začal v multimediální 
učebně, kde žáci shlédli přípravu halloweenské party v anglické rodině. Po návratu do třídy si 
přečetli o našich tradičních Dušičkách a srovnali se svátkem americkým. Naučili se anglickou 
slovní zásobu k tématu, až konečně začala příprava k soutěži o nejchutnější ovocný salát. 
Soupeřily čtyři skupinky, každá připravila originální halloweenské menu včetně slavnostní 
výzdoby stolu. Na závěr proběhlo vyhlášení nejlepší halloweenské masky. Zvítězili Michal Špaček 

Ze života základní školy  



a Imrich Pirťák. Rej masek ve vlastnoručně vyrobených kostýmech byl doprovázen anglickými 
písněmi. 

Hudební program  

1. listopadu ve smiřické Dvoraně zněla hudba a zpěv. Nejprve byl připraven hudební program pro 
žáky 1.–4. tříd. Lidové písně nejen poslouchali, ale mohli si je i společně zazpívat. Poté je 
vystřídali žáci 5.–9. tříd. Ti se seznámili s vývojem folkové hudby u nás, s interprety a folkovými 
kapelami. Informace i písně, které žáci slyšeli, poslouží jako doplněk k výuce hudební výchovy. 
Účinkující pochválili naše publikum a jako odměnu věnovali škole nový hudební nástroj – 
akustickou kytaru. 

Divadlo Drak 

8. listopadu navštívili žáci 3.–5. ročníku divadlo Drak v Hradci Králové. I tentokrát byla divadelní 
inscenace plná kouzel, pohádky a hudby. Inspirací pro toto vystoupení byl určitě příběh o ptáku 
Ohniváku, ale děj byl propleten spoustou filmových efektů, takže opravdu nešlo o klasickou 
pohádku. Nakonec vše dopadlo dobře a děti si společně s hlavním hrdinou Ivanem šťastně 
oddychly. Doporučujeme toto vystoupení nejen dětem, ale celé rodině! 

Exkurze do Muzea východních Čech 

Dne 13. listopadu se uskutečnila exkurze žáků 8. ročníku volitelného předmětu Regionální 
výchova do Muzea východních Čech a na Bílou věž do Hradce Králové. V muzeu jsme měli 
možnost shlédnout nádhernou výstavu „Zpátky do školy!“, která nás zavedla do třídy obecné 
školy, gymnaziální učebny, profesorského kabinetu a školní tělocvičny. Výstava nám přiblížila 
atmosféru školy 20. a 30. let minulého století. Další výstava, která opravdu stojí za shlédnutí, je 
nazvaná „Když si náš dědeček babičku bral…“. Jedná se o výstavu svatebních šatů od druhé 
poloviny 19. století do 70. let minulého století. Je doplněna předměty se sňatkem souvisejícími: 
inzeráty k seznámení, svatební oznámení a blahopřání, výbava nevěsty, svatební dary, fotografie. 
Nejvíce nás pobavily inzeráty k seznámení. 

Daneta ve Smiřicích 

Daneta je školské zařízení pro mentálně i fyzicky hendikepované jedince. Jejím úkolem je 
pomáhat takovým ,,dětem“ rozvíjet soběstačnost a zapojit se do života. Proto je důležitý 
i kontakt s jinými dětmi. To vedlo žáky 8. B k realizaci projektu ,,Daneta“. Po úspěšném 
květnovém programu v Hradci Králové jsme přivítali ve Smiřicích pěvecký sbor Daneťáček. 
Setkání se uskutečnilo v kapli Zjevení Páně, kde všechny svým zpěvem sbor oslnil. Přidaly se 
i smiřické Švitořilky, a pak si děti při malém pohoštění ve škole společně popovídaly. Protože se 
ve Smiřicích všem moc líbilo, dohodli jsme se na zorganizování vystoupení kompletního sboru. 
Koncert pro veřejnost se uskuteční 15. ledna 2008. 

Soutěž Kaštánek 

V říjnu proběhla na škole soutěž Kaštánek o nejlepší výrobky z kaštanů. Nejvíce se do soutěže 
zapojili žáci 1. a 2. ročníků. Výsledky: 1. místo – Lukáš Tichý z 1. A a Vojtěch Svatoň z 1. B, 
2. místo – Jan Bárta z 1. B a 3. místo – Lukáš Drabik z 2. B. Vítězům blahopřejeme a všem 
zúčastněným děkujeme za pěkné práce. 

Sběr kaštanů 

I letos jsme pro Krkonošský národní park zorganizovali sběr kaštanů. Celkem bylo sebráno 2 454 
kg kaštanů. Nejvíce se do sběru zapojily třídy 4. A, 1. B a 2. A. Z jednotlivců se nejvíce podílel 
Vojtěch Jiránek z 2. A – nasbíral 194 kg, na druhém místě se umístil Emil Štěpán z 5. B se 177 kg 
a třetí místo obsadil Petr Konrád ze 4. A se 135 kg.  

 



Na závěr Vám přinášíme fotografii z nově upravených prostor školní družiny. 

 

Mgr. Petr Rohlena, ředitel školy 

 

 

Svoz  bude  prováděn  v těchto  týdnech:  

Měsíc celoroční kombinovaný plný+měs. poloviční pol.+měs. měsíční dvouměs. 

 52x odvoz v roce 41x odvoz v roce 36x odvoz v roce 26x odvoz 21x odvoz 13x odvoz 7x odvoz 

  1x týdně 1x týdně   1x za 14 dní   

1. 1.,2.,3.,4.,5.- 1.,2.,3.,4.,5.- 1.,2.,3.,4.,5.- 2.,4., 2.,4., 2., 2., 

2. -5.,6.,7.,8.,9., -5.,6.,7.,8.,9., -5.,6.,7.,8.,9., 6.,8., 6.,8., 6.,  

3. 10.,11.,12.,13.,14.- 10.,11.,12.,13.,14 10.,11.,12.,13.,14 10.,12.,14.- 10.,12.,14.- 10.,14.- 10., 

4. -14.,15.,16.,17.,18.- 14.,15.,16.,17.,18 14.,15.,16.,17.,18 -14.,16.,18.- -14.,16.,18.- -14.,18.- 18.- 

  1x za 14 dní 1x za měsíc  1x za měsíc   

5. -18.,19.,20.,21.,22., -18.,20.,22., -18., 22., -18.,20.,22, -18., 22., -18., 22., -18., 

6. 23.,24.,25.,26.,27.- 24.,26., 26., 24.,26., 26., 26., 26., 

7. -27.,28.,29.,30.,31.- 28.,30., 30., 28.,30., 30., 30.,  

8. -31.,32.,33.,34.,35., 32.,34., 34., 32.,34., 34., 34., 34., 

9. 36.,37.,38.,39.,40.- 36.,38.,40.- 38., 36.,38.,40.- 38., 38.,  

  1x týdně 1x týdně  1x za 14 dní   

10. -40.,41.,42.,43.,44., 40.,41.,42.,43.,44 40.,41.,42.,43.,44 -40.,42.,44., 40.,42.,44., 42., 42., 

11. 45.,46.,47.,48., 45.,46.,47.,48., 45.,46.,47.,48., 46.,48., 46.,48., 46.,  

12. 49.,50.,51.,52. 49.,50.,51.,52. 49.,50.,51.,52. 50.,52. 50.,52. 50. 50., 

 ozn. zelené ozn. černobílé ozn .bílé+červené ozn. žluté ozn. žluté+červ. ozn. červené ozn. modré 

Svozový den nezměněn 

 

 

 

 

Svozový kalendář na rok 2008  



 

1) Pro 4. čtvrtletí roku 2007 byly pro důchodce připraveny akce: v říjnu návštěva filmu Vratné 
lahve v kině Centrál v Hradci Králové, v listopadu zájezd do Polska – Kudowa Zdroj, zájezd do 
Prahy do divadla na Vinohradech – Ideální manžel a předvánoční posezení ve smiřické 
Dvoraně – SM. Na měsíc prosinec byla připravena návštěva koncertu orchestru Václava 
Hybše ve Dvoraně. 

2) Na první čtvrtletí roku 2008 je připravována návštěva Karlínského divadla v Praze – 
Čardášová princezna.  

3) 2. října 2007 bylo zahájeno cvičení pro seniory a cvičí se každé úterý od 18.00 hodin. Cvičení 
vede rehabilitační pracovnice z Černožic. Přijďte si mezi nás příjemně protáhnout tělo. 

4) Pro rok 2008 připravujeme pro naše členy za velmi přijatelnou cenu dovolenou na Slovensku 
– Podhájská. Pokud budete mít zájem, přihlaste se v prodejně IRTEX.  

5) Hotel & pension Albis ve Vrchlabí nabízí pro seniory pobyty, které jsou zajištěny se snídaní, 
s polopenzí nebo s plnou penzí. Na výlety jsou poskytovány obědové balíčky. Bližší informace 
získáte v obchodě IRTEX ve Smiřicích. 

6) Cestovní kancelář Diana–Group Tour Semily nabízí pro seniory rekreaci v Chorvatsku – 
Makarská Riviéra. Pro seniory je poskytována výhodná cena. V rámci této rekreace je 
zařazeno i vystoupení zpěváků Vaška a Evy. Informace získáte také v obchodě IRTEX Smiřice. 

7) Připravme se na reformy ve zdravotnictví. Rada seniorů ČR a samozřejmě i představitelé 
Svazu důchodců ČR jednají s ministrem zdravotnictví o problémech seniorů a o náhradách za 
zdraví. 

Zdraví a prevence onemocnění je záležitostí především každého z nás. Zde je proto několik 
doporučení: 

a) Máte důvěru ke svému lékaři – vyhovuje vám a máte s ním dobrý kontakt? Pokud ne, změňte 
lékaře – máte na to právo. 

b) Požaduje od vás lékař placení poplatků? Žádejte od něj nejen vysvětlení, ale i doklad 
o zaplacení. 

c) Doplácíte příliš mnoho na léky? Poraďte se s lékařem nebo s lékárníkem – ve všech skupinách 
léčiv jsou přípravky s malým nebo dokonce se žádným příplatkem. 

d) Chcete znát výši vašich nákladů na léčení – na vaše zdraví? Podle zákona máte právo písemně 
požádat ředitele vaší zdravotní pojišťovny o sdělení výše vašich nákladů na léčení. 

e) Nespoléhejte na informace od novinářů, protože tyto informace jsou neodborné a často 
i úmyslně zkreslené. Dokonce i představitelé některých politických stran uvádějí hlavně ty 
údaje, které jsou pro občany nevýhodné. 

Smiřice 12. 10. 2007        

Kučírková Vlasta, předsedkyně SD ČR – MO Smiřice 

 

 

 

 

 

 

Svaz důchodců ČR – MO Smiřice 



(pokračování) 

Když jsme v minulém čísle Zpravodaje četli o starém holohlavském hřbitovu (u kostela), dočetli 
jsme se, že jednou z posledních, kdo zde byl pohřben, byla žena c. k. justiciára ve Smiřicích Josefa 
Filipa Wolfganga Albecka. Justiciár se znovu oženil s Janou rozenou Kalgeovou. Když Albeck 
zemřel, tato jeho druhá manželka ho nechala po 15 letech společného života pohřbít už na 
„novém” hřbitově. 

Na hřbitovní zdi na straně k silnici zakryt travou a loubincem je náhrobek, z jehož bělavé desky je 
patrný pouze erb. Většinou návštěvníků hřbitova je proto v dnešní době zcela opomíjen a není 
jim známý. Na tomto místě odpočívá vysoký zámecký úředník – justiciár smiřického panství na 
přelomu 18. a 19. století, jehož podpis bychom našli na všech úředních listinách z té doby. Dnes 
už není takřka vůbec čitelný text na jeho náhrobní desce: 

Vdova po Albeckovi se i s dětmi odstěhovala – zřejmě do Německa. 

V nejzadnější straně hřbitova u zdi je hrobka známého černožického a pak i okresního starosty 
a poslance pana Jana Jaroše z Čáslavek čp. 10 (160). Náhrobek má prý svůj osud, který se 
nepodařilo zjistit.  

Věnujme pozornost dalšímu hrobu: 

Zde, v druhé hrobce tohoto pořadí 
odpočívá 

ROZALIE  STEINSKÁ 
rozená ROTTOVÁ 

manželka Františka Steinského, 
občana a kupce ve Smiřicích 

nar. 25. srpna 1811 
zemř. 30. ledna 1850 
Odpočívej v pokoji! 

Ačkoliv byla tato paní ze Smiřic, byla pochována v Holohlavech. Důvod je pochopitelný, protože 
Smiřice v té době ještě hřbitov neměly (měly ho až od roku 1881). A proč věnovat pozornost 
právě této zesnulé paní? Jejím manželem byl smiřický občan a kupec ve Smiřicích čp. 7. O tomto 
domě, který stával přibližně v místě, kde je budova bývalého výpočetního střediska AGRODAT, 
bylo podrobně psáno ve Zpravodaji č. 1 z roku 1999. O tomto domě jsou první zprávy z poloviny 
17. století. Rodina Steinských se objevuje ve Smiřicích v 1. polovině 19. století. Tento dům koupil 
František Steinský se svou manželkou Annou, rozenou Veberovou ze Smiřic čp. 98. Svatbu měli 
v roce 1805 a Steinský ihned složil 9 zlatých poplatku za právo provozovat živnost hostinskou 

Hier ruht die irdische Hülle 
des sanft in Gott entschlafenden 
JOSEPH PHILLIP WOLFGANG Ritter 
Von Albeck 
k. k. Justiziar zu Smirzitz 
geboren am 5. august 1773 
gestorben am 6. januar 1839 
Aus liebenden dankbarer Herzen gesetz 
von der trauender Witwe Johanna von Albeck 
geb. Kalge un Kindern. 
 

Zde odpočívá pozemská schránka 
v Bohu sladce zesnulého 
Josefa Filipa Wolganga rytíře 
z Albecku, 
c. k. justiciárara ve Smiřicích 
narozen 5. srpna 1773 
zemřel 6. ledna 1839 
Z milujícího a vděčného srdce postaveno 
od truchlící vdovy Johany Albeckové 
rozené Kalgeové a dětí. 

Holohlavské hřbitovy  



a kupeckou. 19. října 1810 si manželé pro ten účel koupili dům čp. 7, zvaný „Mikulandovský“. 
Zaplatili za něj 1 192 zlatých předchozímu majiteli Karlu Veberovi, který mohl být příbuzným, ale 
gruntovní kniha to neprozrazuje. Jisté je, že František Steinský přišel do Smiřic odjinud jako 
svobodný měšťan a poměrně majetný muž. Odkud však přišel, nevíme a tím je hlubší nahlédnutí 
do rodokmenu ztíženo. Brzy po svatbě – a krátce před koupí domu – se manželům Steinským 
narodil syn. 

Byl to František Steinský, narozený 15. srpna 1809, který ve svých pětadvaceti letech převzal od 
rodičů dům se živností a v roce 1834 se oženil. Vzal si Rozálii, rozenou Rottovou, narozenou 
25. srpna 1811 (to je ta paní, která odpočívá na holohlavském hřbitově). Byla dcerou Jana Rotta 
z Pardubic čp. 62 a jeho manželky Evy, rozené Svobodové z Praskoles čp. 9 na panství 
Berounském. Dá se předpokládat, že Rozálie Rottová pocházela rovněž z úctyhodné, majetnější 
rodiny, neboť její otec si troufl kolem roku 1828 koupit smiřický mlýn, ale o osm let později ho 
zase prodal. Vnucuje se porovnání s černožickým mlynářem Františkem Sehnoutkou, který také 
podobně podnikal. 

Menší zmínku o životě Františka Steinského nacházíme v časopisu Ratibor z 8. 2. 1902, kde Josef 
Zeman píše o smiřické Národní gardě. Ta vznikla 10. května 1848 a Františka Steinského 
nacházíme mezi jejími členy, čelnými smiřickými měšťany. Jména nesou hodnost dosaženou ve 
vojenské službě a mezi mnoha dalšími čteme též: poručík Eduard Malburg, lihovarník, Jan 
Cibulka, zámecký lékař, šikovatel Abraham Mautner, nájemce pálenky, desátník Jan Čeněk, 
koželuh, Josef Prostředník a nadporučík František Steinský, hostinský. Ten byl v té době 39letý 
a živnost kupeckou rozšířil i o hostinskou. 

František Steinský měl v té době se svou ženou Rozálií již desetiletého syna Františka de Paula, 
tříletou dceru Annu a právě narozeného dalšího syna – Jana Nepomuka.  

Prvorozený syn František de Paul Steinský se narodil 7. září 1838 v jejich domě ve Smiřicích čp. 7. 
V rodině se o něm traduje, že bojoval pod maršálkem Radeckým v bitvě u Solferina i jinde.  

Dcera Anna Steinská se narodila 8. června 1845 a v roce 1860 se v 15 letech(!) provdala. Vzala si 
prý důstojníka a žila snad ve Vídni. Změnou jména ztrácíme po ní stopy.  

Jejich nejmladšímu synovi věnujeme větší pozornost. Jan Nepomuk Steinský se narodil 
15. června 1848 rovněž v čp. 7 ve Smiřicích. I on se dal na vojenskou kariéru. Absolvoval ve Vídni 
důstojnickou kadetku, a když ho jako osmnáctiletého zastihla válka v roce 1866, dal se ihned 
dobrovolně k dispozici vojenským pánům. Účastnil se bitvy na Chlumu, kde byl těžce zraněn. 
Bitvu přežil ovšem jen jako zázrakem – přišel tam totiž o pravou ruku v rameni. Po uzdravení 
sloužil ale dál a jeho zásluhou vznikl „Komitét pro udržování hrobů padlých“. Zjišťováním hrobů 
a zřizováním pomníků dosáhl velké proslulosti a vysokých vojenských poct. Dotáhl to až do 
hodnosti majora.  

Vraťme se k jeho matce. Rozálie Steinská – matka tří výše jmenovaných dětí, zemřela 30. ledna 
1850 jako osmatřicetiletá. V pozůstalostním řízení 18. září téhož roku byla kupecká i hostinská 
živnost oceněna na 4 902 zlaté (připomínáme, že dům byl koupen jen za 1 192 zlatých). Otec 
František se nyní k živnosti uvázal jako jediný majitel, s nutností vyplatit později podíly dětem.  

Kvůli dětem i kvůli živnosti se František Steinský oženil podruhé s mnohem mladší Annou, 
rozenou Kottovicovou, narozenou 27. června 1833. Byla dcerou rolníka z Bikovce čp. 94 a jeho 
manželky Barbory, rozené Šlesingerové, ze Supí Hory (Geigersberg) čp. 92 v okresu 
Žambereckém. (Takto zní její křestní list.) On 49letý a ona 25letá měli spolu syna Rudolfa. 
Matrika narozených farního úřadu Holohlavy (sign. 42–17, fol. 217) o jeho narození uvádí toto:  

Rudolf, katolík, manželský syn, narozen 31. srpna 1858 ve Smiřicích v čp. 7. Otec: František 
Steinský, katolík, kupec a hostinský ve Smiřicích čp. 7, vlastní syn po zemřelém Františku 



Steinském, měšťanu Smiřic čp. 7 a jeho zemřelé manželky Anny, rozené Veberové ze Smiřic 
čp. 98, oba z okresu Jaroměřského, kraje Královéhradeckého. Matka: Anna, katolička, manželská 
dcera Vincence Kottovice, rolníka z Bikovce č. 94 a jeho manželky Barbory, rozené Šlesingerové 
ze Supí Hory čp. 92, oba z okresu Žambereckého, kraje Královéhradeckého. 

Pro přehlednost ještě výpis z matriky Rudolfovy budoucí manželky, Antonie, rozené 
Sehnoutkové, neboť další údaje o krátkém životě této dvojice se převážně zakládají jen na 
rodinném ústním podání. Antonie Sehnoutková, narozena 31. května 1865 v Černožicích, farní 
úřad Holohlavy: narozena v čp. 17, katolička a manželská dcera. Otec: Sehnoutka František, 
katolík, mlynář z Černožic čp. 17, vlastní syn Jana Sehnoutky, výměníka tamtéž, čp. 10 a manželky 
jeho Kateřiny, rozené Šrámkové ze Svinar, čp. 6. Oba katolíci, onen c. k. okresu Jaroměřského, 
tato z Královéhradeckého. Matka: Anna, katolička, vlastní dcera po zemřelém Josefu Čermákovi, 
šenkýři z Libštátu č. 6 a manželky jeho Barbory, rozené Šírové z Jilemnice č. ?. Oba katolíci 
c. k. Lomnického okresu. 

Co víme ze života Rudolfa (nar. 1858) a Antonie (nar. 1865) Steinských? Na tuto otázku  odepsala 
v červnu 1995 z Toronta paní Jiřina Steinská (nar. 1923). 

„Vzali se asi kolem roku 1890. Jejich prvorozený syn Rudolf se narodil 16. června 1892 a byl 
pokřtěn ve Smiřicích. Za kmotra mu byl František Steinský, hostinský a měšťan ve Smiřicích. 
(Poznámka kronikáře: Jedná se o Rudolfa, kterého jsme označili jako Patriota.) Druhý chlapec, Jan 
Nepomuk, se narodil 1894 a hlavním kmotrem mu byl jednoruký setník Jan Nepomuk Steinský. 
Otec obou chlapců, Rudolf, pracoval ve Smiřicích pro Malburga, později v Hořicích v pivovaru 
a konečně jako účetní v pivovaru v Praze. Tam zemřel po srdečním záchvatu snad v roce 1904 
a také Antonie, jeho manželka, zemřela téhož roku. 

Oba chlapci, náhlí sirotci, přišli ke strýci Janu Sehnoutkovi do Černožic a byli přijati za vlastní 
(poznámka: tento údaj je důležitý pro porozumění dalších skutečností). Dle ústního podání byli 
jejich rodiče, Rudolf a Antonie, pochováni nejdříve na holohlavském hřbitově. Po zřízení hřbitova 
a hrobky v Černožicích byly jejich pozůstatky, pozůstatky jejich mladšího syna Jana a v roce 1913 
zemřelého strýce (otčíma) Jana Sehnoutky převezeny do hrobky Sehnoutkových–Steinských. 
Rudolfova nevlastní sestra Anna Steinská (nar. 1845) se provdala za důstojníka císařské gardy do 
Vídně. Oba jezdili do Černožic a do Smiřic. Na basreliéfu náhrobku v Černožicích je podoba Jana 
Sehnoutky, průkopníka českého průmyslu, který vybudoval z malých počátků velký závod.  

Mechanická tkalcovna a přádelna Jana Sehnoutky v Černožicích byla založena r. 1893 a roku 
1910 ji převzal pozdější majitel Rudolf Steinský, který z vděčnosti ke svému otčímovi používal 
příjmení Steinský–Sehnoutka. Závod rozšířil v roce 1925.“ 

Bývalý smiřický kronikář ing. Kupka uvedl, že smiřický Mikulandovský dům čp. 7 prodal František 
Steinský, kupec a hostinský, panu Eduardu Adolfu Malburgovi dne 20. července 1860 za 10 500 
zlatých. Smíme tudíž usuzovat takto: V roce 1860 se vdávala hostinského dcera do Vídně 
a potřebovala věno. Současně měl jít do Vídně na studie i mladší syn Jan, který získal na čas byt 
a domov u sestry. O prvorozeném synovi, 22letém Františku de Paul, nevíme nic. Ale jistě i on 
měl právo na dědický podíl při vstupu do života. Sám otec František se blížil k šedesátce. Dům 
tedy výhodně prodal sousedovi, lihovarníku Malburgovi, a děti vyplatil. Záznam o smrti kupce 
Františka, jeho prvorozeného syna Františka de Paula, ani jeho druhé manželky Anny, 
roz. Kottovicové, knihy zemřelých našeho kraje neobsahují. Museli se zřejmě ze Smiřic 
odstěhovat. Jen nejmladší Rudolf se s manželkou Antonií zdržoval po určitou dobu poblíž 
ženiných rodičů Sehnoutkových, ale posléze i on zvolil lepší existenci v Praze. Jeho mladší syn 
Jan, který byl vzat jako sirotek do Černožic, zemřel asi čtrnáctiletý a jak připomněla černožická 
pamětnice paní Ornstová, trpěl prý tehdy rozšířenou a neléčitelnou nemocí – tuberkulózou.  



Od holohlavského hřbitova jsme se dostali k bývalým obyvatelům Smiřic – k rodině Steinských. 
Rudolf Steinský–Sehnoutka byl známým průmyslníkem, který vlastnil textilní závody nejen 
v Černožicích, ale patřily mu provozovny v Hořicích i Hradci Králové. V Hradci Králové dal na 
Ulrichově náměstí postavit palác, známý jako „palác Steinských“. Do roku 1989 zde bylo sídlo 
okresního výboru KSČ – nyní zde sídlí Československá obchodní banka, a. s. Teprve po listopadu 
1989 zde mohla být umístěna pamětní deska s nápisem:    

PALÁC STEINSKÝCH 

ROKU 1929 RUDOLF STEINSKÝ–SEHNOUTKA (1892–1973) DAL POSTAVIT TUTO BUDOVU, 
NAVRŽENOU ARCH. O. NOVOTNÝM PRO ÚSTŘEDNÍ KANCELÁŘE SVÝCH TEXTILNÍCH PODNIKŮ. 
UMOŽNIL TÍM REALIZACI VÝSTAVBY ULRICHOVA NÁMĚSTÍ, UCELENÉHO URBANISTICKÉHO 
PROJEKTU PROF. J. GOČÁRA. ROKU 1992 BYLA NA PŘÁNÍ RODINY STEINSKÝCH PŘI 
REKONSTRUKCI BUDOVY PRO POTŘEBY INVESTIČNÍ BANKY ZASAZENA TATO DESKA. 

Tehdejší firma Steinský–Sehnoutka jsou dvě jména a tedy i dva rody: Sehnoutka, původně 
mlynář, byl zakladatelem tkalcovny a staré přádelny, Steinský pak průmysl rozvinul a rozšířil. 
Název jeho podniků byl SETKA. Je možno prohlásit, že prosperující podniky mu dovolily, že mohl 
být a byl velkorysý. Černožicím daroval dům pro zdravotní středisko, další budovu pro Charitu – 
takzvaný „Dům důchodců“, úřednické vily, vilu Annu s parkem a celou jednu stranu dnešní 
Revoluční ulice. 

Po roce 1948 emigrovala rodina do ciziny. Za tento přestupek byli všichni odsouzeni Okresním 
soudem v Hradci Králové 1. února 1952 za „trestný čin neoprávněného opuštění území republiky 
podle § 40 z č. 231/1948 Sb.“ a odsouzení ke 3 až 4 letům vězení. U všech obviněných bylo 
vysloveno propadnutí majetku ve prospěch státu a ztráta občanství navždy, dále pak uveřejnění 
rozsudku třikráte v časopise Pochodeň.  

Podle poznámek bývalého kronikáře Jaroslava Macha pro Zpravodaj připravil Miroslav Volák 

 

 

 

Přibližně před rokem se na dvou místech ve Smiřicích (před 
zámkem a u nádraží) objevily informační panely, které se vztahují 
k prusko-rakouské válce v roce 1866. Na jednom z nich je i zmínka 
o smiřickém rodákovi Janovi Nepomukovi Steinském. O rodině 
Steinských se můžete dočíst v předchozím článku tohoto 
Zpravodaje. Je docela zajímavé sledovat životní osudy jednoho 
příslušníka tohoto rodu, který se stal hodně známou osobností 
zdejšího regionu.  

Jan Nepomuk Steinský se narodil se 15. června 1848 ve Smiřicích 
v domě čp. 7. Základní školní vzdělání získal Steinský v Jaroměři, 
později studoval ve Vídni. Ve válečném roce 1866 se nechal 
dobrovolně odvést k armádě. Dne 26. března byl zařazen 
k haličskému pěšímu pluku č. 80, posádkou v italské Veroně. Již 
1. května 1866 získal hodnost svobodníka a brzy se zúčastnil se 

svým plukem bojů na severním bojišti, tedy nejprve 30. června u Kuksu a 3. července 
v rozhodujícím střetnutí u Hradce Králové (u Chlumu). Při ústupovém boji od svíbského lesa, při 
východu z obce Máslojedy směrem k Nedělišti, utrpěl těžké zranění ruky. Střepiny 

Jan Nepomuk Steinský  



dělostřeleckého granátu mu způsobily hlubokou ránu v pravém rameni a patrně ještě roztříštily 
loket a potrhaly prstní články. Těžce zraněný Steinský byl dopraven do královéhradecké pevnosti. 
Infekce, která vnikla do ran, brzy zachvátila celou paži a ruka mu musela být 10. července 
v rameni amputována. Po svém takřka zázračném uzdravení trávil mladý invalida chvíle 
v rekonvalescenci u příbuzných a později byl odeslán k mateřskému pluku. Vzhledem ke svému 
těžkému zranění měl jít do penze, s čímž se nemohl smířit. Psal petice a konečně na přímluvu 
bratra Františka a švagra Pipiho dostal se k audienci k císaři Františkovi Josefovi I. (No vida, 
smiřický občan se dostal až k významnému císaři!) Od císaře dostal svolení setrvat ve službě pod 
podmínkou, že se naučí tasit šavli levou rukou. Podmínku splnil a ve službě zůstal. Kromě jiného 
přednášel i na důstojnické akademii. Na podzim roku 1867 byl povýšen na titulárního šikovatele, 
byl superarbitrován a obdržel místo v pražské invalidovně. V roce 1869 se usadil v Hostinném, 
kde byl při slavnosti svěcení praporu spolku veteránů představen majiteli náchodského panství 
Vilému princi Schaumburg–Lippe a jeho manželce. Zanedlouho jej náchodský knížecí pár 
zaměstnal na svém panství. Údajně na jejich přímluvu u císaře obdržel Steinský ke dni 29. března 
1872 hodnost poručíka a byl převeden do zeměbraneckého praporu. Současně dostal od císaře 
povolení nosit šavli v levé ruce. 

V roce 1877 obdržel „starý mládenec“ hodnost nadporučíka a roku 1885 setníka. Mezitím prošel 
několika útvary. V roce 1887 spadl ze splašeného koně a následkem toho byl v následujícím roce 
penzionován. Trvale se usadil v Cerekvici, tedy vlastně téměř v místě královéhradeckého bojiště. 
Pomníky a kříže padlých, roztroušené po celém tehdejším válečném poli, jej přivedly na 
myšlenku založit spolek, který by převzal péči nad těmito, často již chátrajícími, památkami. 
Ve vojenském věstníku uveřejnil výzvu k přihlášení stejně smýšlejících druhů a dočkal se brzké 
odezvy. Za spoluúčasti ředitele Odborné školy pro kameníky a sochaře v Hořicích Viléma 
Dokoupila založil v roce 1889 „Komitét pro udržování pomníků na bojišti Královéhradeckém“. 
Steinský se stal jeho prvním předsedou.  

Jeho záslužná činnost spočívala nejen v ochraně a opravě památek, ale i v osvětě a zakládání 
podobných organizací na jiných bojištích. Za dlouhá léta jeho neúnavného působení vzniklo 
mnoho nových památek. Kromě starosti o památky vodíval po bojišti exkurze a vykládal, kde kdo 
leží. Svědčí o tom i děkovné dopisy. Zde je jeden z nich:  

„Velectěnému pánu, panu Janu Nepom. Steinskému, c. k. setníku na odpočinku, předsedovi 
Komitétu pro opravu pomníků na bojišti Královéhradeckém, rytíři řádu Františka Josefa, majiteli 
válečné medaile a královského pruského řádu Červeného kříže, členu mnohých podpůrných 
i vzdělávacích spolků atd… atd… Vaše Blahorodí! Za laskavost a ochotu, s jakou přišel jste vstříc 
při vycházce naší na bojiště Královéhradecké, dne 6. toho měsíce konané, provázeje nás na cestě 
od Všestar k Rozběřicům, Chlumu, Lípě a Čistěvsi a podav nám srozumitelným výkladem obraz 
o válce z r. 1866 tak jasný, jaký z nejlepších spisů nabýti nelze, vzdáváme díky nejsrdečnější, jakož 
i ujištění o největších sympatiích našich k Vám. Učitelé a abiturienti z r. 1881 v Hradci Králové.“ 
(Tento dopis byl uveřejněn v časopisu Ratibor 15. 8. 1896.) 

Steinského činnost odměnil císař křížem Řádu Františka Josefa. Z Pruska obdržel později Řád 
červené orlice. Ze Saska Albrechtův řád 1. třídy a další četná tuzemská a zahraniční vyznamenání. 
Předsednictví spolku se vzdal v červnu roku 1911. Četné spolky, společnosti, ústavy a obce jej 
jmenovaly svým čestným členem.  

Kolem roku 1912 se přestěhoval do Hořic v Podkrkonoší. Po převratu roku 1919 byl převzat do 
svazu československé armády jako penzista a o tři roky později mu stát přiznal hodnost majora. 
Duchovní otec „Komitétu“ zemřel v pražské invalidovně 31. července 1922 a své místo 
posledního odpočinku prý našel na Olšanských hřbitovech. Jeho hrob se tam však nedochoval – 



nebo to bylo všechno jinak?! Zde je zajímavé přečíst si komentář bývalého kronikáře z Černožic 
Jaroslava Macha:  

„Když pak major Jan Nepomuk Steinský v Praze 31. července 1922 v invalidovně zemřel, tu nebylo 
již zapotřebí nějaké exhumace, stačilo pouhé převezení a pochování v Černožicích v rodinné 
hrobce Steinských a Sehnoutků. Proč by to mělo nějak zvlášť uvíznout v paměti potomků? Byla 
tehdy nová republika s výrazně protirakouským cítěním, invalida z boje za císaře pána přestal být 
hrdinou a hroby na Chlumu byly přičítány válce rakousko-pruské. Rudolf Steinský tedy nechal 
svého strýce převézt a pochovat v tichosti v Černožicích. Jinak usoudit nelze. Rudolf (Patriot), 
který byl tak citlivý k památce strýce Jana Sehnoutky, že by nechal pohřbít jiného vlastního strýce 
na neznámém místě v Praze?! Žádný kronikář a historik vojny z roku 1866 o hrobě Jana 
Nepomuka Steinského neví… a my ho máme v Černožicích před očima. Hrobka však nemá text se 
jmény, zvykli jsme si vidět v ní pouze hrobku Sehnoutkovu.“ 

V tomto Zpravodaji je řeč o hřbitovech a opět jsme skončili na hřbitově – ostatně tam musíme 
všichni.                                

M. Volák 

 

 

Letošního 4. listopadu uplynulo 150 let od 
první slavnostní jízdy vlaku na nově 
postavené trati z Pardubic do Jaroměře 
(tehdy se uvádělo do Josefova). Tehdy 
byla ještě docela malá odbavovací budova 
na opačné straně kolejiště. Teprve o něco 
později dal majitel panství baron Liebieg 
na své náklady a podle vlastních představ 
postavit stávající budovu nádraží. Budova 
je ojedinělá v celé republice tím, že je 
postavena ve stylu loveckého zámečku, 
kde nechybí ani příkop pro zvěř. V minulých letech prodělaly budova, nástupiště i kolejiště 

rozsáhlé opravy a úpravy. Smiřické nádraží tím hodně 
zkrásnělo. Není proto divu, že došlo k jeho ocenění.   

V letošním roce byl vyhlášen 1. ročník celostátní soutěže 
o nejkrásnější vlakové nádraží v České republice. Pro nás ve 
Smiřicích je potěšitelné, že naše smiřické nádraží získalo 
v této soutěži zvláštní ocenění.  

Celkovým vítězem této soutěže se stalo vlakové nádraží 
v Ostroměři na Jičínsku. Podle organizátorů této soutěže je 
ostroměřské nádraží upravené, čisté, s fungujícím zázemím 
pro cestující a s hospůdkou, ve které obsluhuje návštěvníky 
přívětivý personál. Porota ocenila kromě moderního 
informačního systému výzdobu peronu květinami. 
Zajímavostí jsou na zdejším nádraží historické hodinové 
ciferníky. 

Vítěze vybrali vyhlašovatelé soutěže podle hodnocení 

Smiřické nádraží oceněno 



cestující veřejnosti. To že byla mezi oceněná nádraží vybrána nádraží z Východočeského kraje, je 
o to pozoruhodnější a zřejmě i objektivnější proto, že spolupořadatelé této soutěže jsou až 
z Plzeňska, ležícího na druhém konci země. 

(mv) 

 

 

Čas je neúprosný. Den po dnu, hodina za hodinou, v průběhu každé vteřiny existence naší planety 
nám překrývá nemilosrdně stopy dávné minulosti. Čím hlouběji  se zadíváme proti jeho toku, tím 
více se nám osudy tehdejších obyvatel – našich prapředků – ztrácejí v mlhavém oparu vzdálené 
historie. Někdy se však do nich přece jenom podaří trochu nahlédnout. Zkuste se tam podívat se 
mnou. Pro smiřickou historii jsou zajímavá data s devítkou na konci – zde jsou další taková data. 

1769 

Tohoto roku vypukl v Holohlavech veliký požár, při kterém shořela i budova děkanství a stará 
škola. K požáru prý došlo vinou neopatrného hrnčíře ze Smiřic. Škola stávala na místě 
současného děkanství a staré děkanství naopak stávalo ve sníženém místě pod kostelem. Tehdy 
byl děkanem na zdejší faře František Martin Uhlíř. Toho jsme poznali na stránkách Zpravodajů 
jako autora pozoruhodných pamětí.  

Děkan Uhlíř se rozhodl postavit novou faru na novém místě. Původní místo se mu nezamlouvalo 
jako vlhké a nezdravé. Proto pro stavbu vybral místo, kde stojí fara dosud. Základy k nové 
budově byly položeny 22. dubna 1769. Uhlíř se tehdy vsadil s majitelem panství knížetem 
z Paaru, že se mu podaří postavit děkanství v několika týdnech. Svou sázku vyhrál.    

Budovy školy a špitálu byly postaveny na místě bývalé fary. Z těchto staveb zbyly nyní chátrající 
budovy, které před úplnou zkázou zachránily nové střechy. Pro pana děkana bylo toto vybrané 
místo vlhké a nezdravé, ale dětem ve škole a obyvatelům špitálu mělo vyhovovat. Do této školy 
děti chodily až do roku 1931, kdy byla postavena nová školní budova ve Školní ulici. Je nutné 
připomenout, že do této školy chodily až do roku 1789 i děti ze Smiřic. 

Obě stavby byly postaveny se svolením hradeckého biskupa Hanibala s Blümengenu. 

1769 

Dějiny holohlavské školy sahají o 200 let zpátky až do 16. století. Ve stejnou dobu  byl 
v Holohlavech založen i špitál pro staré a nemocné lidi. V uvedeném roce 1769 začaly být vedeny 
první školní zápisy. 

1769 

V tomto roce a v dalších dvou letech postihla celé království pohroma v podobě hladu. 
Následkem hladomoru zemřelo v Čechách 150 tisíc lidí. Tradovalo se, že nedostatek potravy 
donutil lidi v našem regionu připravovat potravu – např. péct chleba – z bílé hlíny, kterou nabírali 
lidé na nedalekém Chloumku. 

1779 

V tomto roce bylo císařské vojsko v počtu 6 pěších pluků rozestaveno od Hradce Králové, přes 
Smiřice a Jaroměř až ke Dvoru Králové. Toto vojsko zde všude budovalo opevnění proti nepříteli. 

9 v dějinách Smiřic 



Moravské vojsko pod vedením prince Alberta Saského se ubytovalo na smiřickém zámku. 
U holohlavského děkana byli na faře ubytováni generálové Walis a Kinský. 

Všude kolem bylo plno vojáků. Zásoby obyvatel se rychle tenčily a lidé opět trpěli nedostatkem 
jídla. 

1779 

Ve Zpravodaji byla už několikrát zmínka o holohlavském děkanovi Františkovi Martinovi Uhlířovi 
(viz i údaje z roku 1769). Uhlíř se významně zapsal do holohlavských dějin. Byl znám i svými 
Pamětmi, ve kterých popsal selské bouře v našem regionu. V roce 1779 Uhlíř zemřel.      

M. Volák 

 
 

 

Jednou z našich národních bolestí jest neznalost významu i příčiny tvorby našich jmen, která se 
nazývají nyní rodovými. Znak český byl vlastně přeměněné jméno v obraz, byl jaksi 
negramotnému nadále jménem, byl právem rodovým, jako byla mince právem vladařovým. Znak 
dával stát a nikdy jej nestanovil majitel. 

Státní úřadovna znaková dostala úkol utvořiti ze jména osobního nebo jména místního znak, 
který vystihoval smysl slova. Úředníci – heroldi byli tudíž prvními filology českými, kteří zkoumali 
kořen slova jim daného, často již zkomoleného. Ovšem nadání jednotlivých úředníků bylo různé 
a ne vždy byla duchaplnost matkou tvorby znaku. Dějiny jmen i znaků velmi utrpěly, neboť jejich 
majitelé velmi často v následujících pokoleních neznali příčiny vzniku svého jména a svého znaku. 

Neboť pravidlem jest, co jest zároveň i zákonem: Každý český znak vyšel z české úřadovny 
znakové jako mluvící, to jest tvořil jednotu jména se znakem. Nemluví-li znak, jest buď porušen, 
nebo opuštěn jménem, jež ho stvořilo, ať již osobním nebo místním. Jest omylem domnívati se, 
že jména, která nosíme, jsou tvořena náhodně nebo přezdívkou. Nikoliv, jména byla dávána 
místům v určitém cíli a v určeném plánu, jinak by jména osobní i místní stala se nemožnými svojí 
jednotvárností a nebohatostí. Klíč ke znaku českému, „klíč znakovědný“, otvírající znak český, jest 
jméno osobní a místní. 

Tak tedy Przník, správně Brzník, má doplněný znak loďku jménem svým, neboť loďka je předmět 
stále se brodící, věčný brzník. Pěšík z Komárova má správně ve znaku pěšící předmět – nohu. 
Tudíž správně Pěšík, výklad ze jména Petr je mylný. 

Znaky stvořené zbožím (sídlem, majetkem): Rod, který osedl Holohlavy, nemá ve znaku vrány 
držící v zobáku prsten, nýbrž supa holohlavého, držícího v zobáku střevo. Pak jméno „Neřád“ 
z Holohlav, užívané ke konci 16. století, není již nadávkou nebo přezdívkou, nýbrž znakové 
jméno, neboť sup holohlavý jest živ mršinami, zdechlinami, tedy „neřádem“. Rod z Rosic dostal 
do znaku štiku – rybu, zvíře rosné, mokré, znak doplnil pak jménem Hecht z Rosic. Taktéž Tunkl 
z Brnička má ve znaku rybu, neboť tunken znamená máčeti. 

Drahé nám jméno Žižkovo tvoří jednotu se znakem raka. Říci přesně, co bylo dříve v rodě, zda 
jméno Žižka nebo znak rak, nemožno. Filologové úřadovny štítové utvořili jméno Žižka z kořene 
„Žiž“ přidáním koncovky „ka“, neboť v českém středověku živočichové, žijící neboli žíznící (žizň = 
život) ve vodě, jako ryby, žáby, raci nazýváni byli žížalami. Kdyby na štěstí nebyly se uchovaly 
listiny Jana Žižky z Trocnova s pečetí raka, marně bychom luštili, co znamená jméno Žižka. 

Rodová jména a znaky  



Osud byl však milosrdným. Nemůže míti Žižka krásnějšího jména, než tvořeného kořenem „žiž“, 
neboť pokud žizň = život český bude žíti, potud i Žižka v něm. Žizněnost, tj. životnost ve znaku 
raka jest tak krásně symbolická osudem, že není možno vymysleti si dnes krásnějšího symbolu 
i znaku. Životnost raka jest takřka bezpříkladná – zázračná, utrhni raku klepeto – naroste mu. 
Tudíž přála-li šťastná náhoda tomu, a kdož ví, ne-li dar ducha úřadovny znakové, že Žižkovo 
jméno i tímto krásným způsobem můžeme si vysvětlovati, pak nutno pokloniti se šťastnému 
osudu. Znak raka je tedy symbolem věčné žizni = života, obrazně i života našeho národa, který 
nám kdysi Žižka zachránil. 

(Sborník starých českých rodů v Praze, r. 1938, článek z literární pozůstalosti Jaroslava Proška.) 

Pro Zpravodaj upravil Ing. Milan Plšek – 7/07 

 

 

 

Z činnosti  sboru ve 2. pololetí 2007: 

13. 10. 2007  – účast mladých hasičů na závodech v Chlumci nad Cidlinou 

Výjezdy – požární zásahy 
11. 10. – požár maringotky – Skalice 
13. 10. – požár chatky – Račice 
25. 10. – zásah při výbuchu kotle – Holohlavy 
26. 10. – autonehoda osobního auta –  Smiřice 
13. 11. –  planý poplach 
19. 11. – autonehoda osobního auta – Smiřice 

6. 10. jsme se rozloučili s dlouholetým členem 
smiřického hasičského sboru panem Jiřím Knajflem.  
Odešel od nás mlád ve věku 54 let. Byl to dobrý 
člověk, když bylo třeba, vždy byl ochotný pomáhat 
druhým. 

Čest jeho památce. 

Na závěr bychom chtěli poděkovat Městskému úřadu ve Smiřicích a všem našim sponzorům za 
spolupráci. Jim a všem občanům Smiřic přejeme pohodové Vánoce a v novém roce 2008 hodně 
zdraví, a když nebude lépe, tak ať je alespoň dobře.  

Vladimír Vít, starosta SDH Smiřice 

 

 

 

 

 

 

 

Sbor dobrovolných hasičů ve Smiřicích  



 

Platí od 8. prosince 2007 

031 – Pardubice – Hradec Králové – Smiřice – Jaroměř    

 x  x x So,Ne      

 Pardubice 4:25 5:25 6:08 6:25  8:09  10:09 10:25 12:09 

 Hradec Kr. 4:56 6:01 6:39 6:57 7:31 8:39 9:31 10:39 11:31 12:39 

 Smiřice 5:11 6:12 6:50 7:10 7:48 8:50 9:48 10:50 11:48 12:50 

 Jaroměř 5:20 6:20 6:59 7:19 7:57 8:59 9:57 10:59 11:57 12:59 

         x  

 Pardubice 12:25 14:09 14:25 16:09   18:09   20:25 21:25   

 Hradec Kr. 13:31 14:39 15:31 16:39 17:31 18:39 19:31 20:57 22:02 22:39 

 Smiřice 13:48 14:50 15:48 16:50 17:48 18:50 19:48 21:09 22:11 22:51 

 Jaroměř 13:57 14:59 15:57 16:59 17:57 18:59 19:58 21:18 22:19 23:00 

 

031 – Jaroměř – Smiřice – Hradec Králové – Pardubice 
  x  x       

 Jaroměř 4:32 5:01 5:41 6:02 7:00 9:01 8:02 10:02 11:01 12:02 

 Smiřice 4:41 5:10 5:50 6:13 7:10 9:10 8:15 10:15 11:10 12:15 

 Hradec Kr. 5:05 5:30 6:03 7:05 7:43 9:30 9:05 11:05 11:30 13:05 

 Pardubice 5:33 5:50 6:32 7:32 8:02 9:50 9:37 11:32 11:50 13:32 
 

        x   

 Jaroměř 13:01 14:02 15:01 16:02 17:01 18:02 19:01 20:59 21:41 22:21 

 Smiřice 13:10 14:15 15:10 16:15 17:10 18:15 19:10 21:10 21:48 22:27 

 Hradec Kr. 13:30 15:05 15:30 17:05 17:30 19:05 20:09  22:09 22:40 

 Pardubice 13:50 15:32 15:50 17:32 17:50 19:32 20:32  22:32 23:01 

 

 
 

 

Aby nám dobře pracoval náš 6. smysl (máme ho všichni, i když utlumený – je to intuice), musíme 
se ho naučit rozvíjet. Je třeba si všímat svého okolí, pozorovat lidi a vše, co nás obklopuje. Je 
třeba být citlivý k velkému množství signálů, která nám pak mohou pomoci předvídat události 
a navíc je lépe chápat ostatní. Je to proces, v jehož poslední etapě se nahromaděné údaje samy 
spojují – tomu se říká intuice. 

Naše mysl musí být aktivní, připravená hromadit a dekódovat informace. Je však nutné zbavit se 
stresu a uvolnit se. Je třeba cvičit svých 5 smyslů, věnovat se tvůrčí práci nebo drobné ruční 
práci, aby se cvičila hmatová paměť. 

Změňte trasu své cesty. Změňte místo své snídaně. Změňte umístění předmětů na pracovišti. 
Berte si během dne různé oblečení. Pokud chcete někoho kritizovat, najděte důvod, abyste 
činnost, která se vám nelíbí, mohli omluvit. Snažte se ho pochopit, protože z jiného úhlu pohledu 
může vzejít jiný názor. Nesuďte. Snažte se pocítit, co cítí ten druhý. Naslouchejte tomu, co vám 

Jízdní řád Českých drah na rok 2008  

Intuice 



říkají lidé, a snažte se je pochopit. Vaše rozhodování bude jistější, budete-li mít o problému více 
informací. Studujte. Hrajte si se svou pamětí a vyzkoušejte ji. Jen tak jako hru. Pokuste se být 
každý den nejméně pět minut v tichu jen sami se sebou. 

 

 
 

INZERCE 

Pomozte cizincům a získejte odměnu 

Počet cizinců v České republice pozvolna stoupá. Ve východních Čechách jich mezi námi žije více 
než dvacet tři tisíc. Většinou jde o Ukrajince, Slováky a Poláky, v menší míře se na tomto počtu 
podílejí Vietnamci, Rusové a další státní příslušníci. Podstatná část těchto lidí pracuje na pozicích, 
které jsou jinak obtížně obsaditelné. Přispívají k našemu národnímu důchodu a je naším zájmem, 
aby ti, kdož této zemi přinášejí prospěch, u nás zůstali. 

K tomu, aby se „naši“ cizinci do české společnosti lépe začlenili, směřuje projekt pardubického 
sdružení Most pro lidská práva nazvaný „Dobrý den, sousede!“, který se uskutečňuje i v Hořicích 
a blízkém okolí. Je podpořen granty Evropského hospodářského prostoru a Norska.  

Jste ubytovatel cizince, jeho soused, spolupracovník, spolužák? Nebo jen znáte konkrétního 
cizince, který takto potřebuje pomoci? Potom je snadné projektu se aktivně zúčastnit. Stačí, když 
se přihlásíte (nejlépe cestou elektronické pošty) na adresu sdružení, jež Vám poskytne bližší 
informace a následně s Vámi uzavře smlouvu. V praxi jde o doprovod cizince ke dveřím jeho 
sousedů, krátká zastavení, během nichž se s nimi cizinec pozdraví a předá jim drobné dárky (jsou 
hrazeny z prostředků projektu).  

Organizace a jednoduchá administrace jedné takové akce, během níž je navštíveno dvacet rodin 
sousedů cizince nebo jeho rodiny, je honorována částkou 1 875 Kč. Netroufáte-li si na účast sami, 
pracovníci sdružení vám rádi pomohou.  

Kontakt: Most pro lidská práva, Havlíčkova 1036, 530 02 Pardubice, info@mostlp.org, 
737 466 959, 602 483 134, 467 771 170. 
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Redakční rada Zpravodaje touto cestou děkuje za 

spolupráci všem, kteří do našeho čtvrtletníku přispívají. 

Všem čtenářům přejeme krásné vánoční svátky  

a rok 2008 plný pohody, štěstí, úspěchů a radosti. 



 


